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قانونی  تجمعات  موافق  کشور  “وزارت  اینکه  بیان  با  کشور  وزیر 
و  است  شده  تهیه  قانونی  تجمعات  دستورالعمل  گفت:  است”، 
با  تجمع کنندگان، مشکلی  امنیت  از  اطمینان  رعایت  در صورت 
این مساله نداریم. احمد وحیدی در حاشیه جلسه علنی روز سه 
ارائه گزارش عملکرد  به منظور  شنبه مجلس شورای اسلامی که 

دستگاه های مسئول در اجرای قانون حمایت از خانواده...

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: یکی از مشکلات 
کشور موضوع سالخوردگی جمعیت است و فقط یک دریچه هفت 
ساله داریم که اگر در این مدت افزایش جمعیت را در دستور کار 
قرار ندهیم، کشور دچار بحران خواهد شد.  در جلسه علنی روز 
سه شنبه مجلس شورای اسلامی، گزارش مشترک کمیسیون های 

فرهنگی، اجتماعی و بهداشت و درمان در مورد نحوه ...
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شوتی ها، عامل اصلی تلفات 
و حوادث رانندگی در استان 

راهکارهایی برای 
یادگیری بهتر و 

موفقیت در امتحانات

مدیرکل پزشکی قانونی استان خبر داد

مرگ ۳۱ نفر براثر سوء مصرف
 مواد مخدر در استان

و  کهگیلویه  استان  قانونی  پزشکی  مدیرکل 
مواد  براثر سوء مصرف  نفر  مرگ ۳۱  از  بویراحمد 
روز  امینی  کامروز  داد.  خبر  استان  این  در  مخدر 
خبرنگاران  جمع  در   ۱4۰۱ ماه  آذر   ۲۱ دوشنبه 
مخدر  مواد  مصرف  از  ناشی  مرگ  اینکه  بیان  با 
ارجاعی به مراکز پزشکی قانونی استان طی ۸ ماهه 
امسال 4۵ درصدی کاهش داشت، گفت: در ۸ ماهه 
امسال، ۳۱ نفر به علت فوت ناشی از سوء مصرف 
مواد مخدر و محرک به مراکز پزشکی قانونی ارجاع 
سال  مشابه  مدت  به  نسبت  تعداد  این  که  شدند 
وی  دهد.  می  نشان  را  درصدی   4۵ کاهش  قبل 

اظهارکرد: طی این مدت، مجموع فوتی های...

کرد:  تاکید  اسلامی  شورای  مجلس  رییس 
اجرای  در  کار  اساس  باید  هوشمندسازی 
خانواده  و  جمعیت  جوانی  از  حمایت  قانون 
باشد و در غیر این صورت در شفاف سازی،ر 
مردمی سازی و کارآمدسازی موفق نخواهیم 

بود.
 - آذر   ۲۲  - سه شنبه  روز  علنی  جلسه  در 
مشترک  گزارش  اسلامی،  شورای  مجلس 
کمیسیون های فرهنگی، اجتماعی و بهداشت 
و درمان در مورد نحوه عملکرد دستگاه های 
مسئول در اجرای قانون حمایت از خانواده و 
و  گرفت  قرار  کار  دستور  در  جوانی جمعیت 
بعد از سخنان وزرای بهداشت و دفاع و برخی 
از نمایندگان در این باره، محمدباقر قالیباف 
در جمع بندی این گزارش گفت: در یک سال 
گذشته دولت و مجلس تلاش کرده است این 
اجرایی کند و  و  به تصویب رسانده  را  قانون 
به خصوص  برداشتند.  قبولی  قابل  های  گام 
وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی در 
قدردانی  جای  که  شدند  واقع  موثر  باره  این 
دارد. رییس مجلس شورای اسلامی افزود: در 
این موضوع چند نکته است اگر به آن توجه 
این  نتوان  زمان مقرر  نکنیم ممکن است در 
اینکه  نخست  کرد.  جبران  را  ماندگی  عقب 
معاون  حسینی  آقای  ویژه  به  دولت  وزرای 
که  کنند  دقت  باید  رییس جمهور،  پارلمانی 
مقرراتی  و  آیین نامه ها  از  سال  یک  حدود 
بخشی  هنوز  و  است  گذشته  دارد  وجود  که 
نامه ها تکمیل نشده است. وی  این آیین  از 
دارد که ۱۵  آیین نامه وجود  کرد: ۲۶  تاکید 
آیین نامه آن تصویب شده است و حدود ۱۱ 
آیین نامه دچار عقب ماندگی است. همچنین 
ردیف  جمعیت  جوانی  برای  موضوع  امسال 
تبصره  )ب(  بند  در  که  است  داشته  بودجه 
۱۷ لایحه بودجه به آن اشاره شده است ولی 
که  است  نداده  رخ  اتفاقی  باره  این  در  عملًا 
این زیبنده نیست. در حالی که در این قانون 
شورای  مجلس  رییس  است.  بوده  دراولویت 
قانون جوانی  به برخورداری  اشاره  با  اسلامی 

جمعیت از چهار بخش گفت: بخش....

و  کهگیلویه  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
رانندگی  حوادث  اصلی  عامل  شوتی ها  گفت:  بویراحمد 
 ۲۱ دوشنبه  روز  حاجی زاده  هستند.کیامرث  استان  در 
آذرماه ۱4۰۱ در نشست کمیسیون ایمنی راه ها با تاکید 
روکش  جمله  از  راه ها  ایمنی  مصوبات  شدن  اجرای  بر 
آسفالت، نصب روشنایی و رفع نقاط کور در زمینه آنتن 
دهی تلفن همراه در محورهای ارتباطی استان از جمله 
پاتاوه به دهدشت افزود: این مصوبات قرار بود ۳۰ آبان 
انجام شوند اما با وجود تخصیص اعتبار انجام نگرفته و 
در صورتی که تا ۳۰ آذر انجام نشود اقدام دیگری صورت 

می گیرد. وی حمل اجساد در حوادث...

معاون عمرانی استاندار عنوان کرد:
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سرپرست اداره منابع طبیعی و آبخیزداری باشت:

حکم قلع و قمع و رفع تصرف 
در ۱۴ هکتار از اراضی ملی 

باشت اجرا شد

با ایجاد پل برای  بیدانجیر؛

خداحافظی با “گرگر” 
در کهگیلویه و بویراحمد

اجرای قانون افزایش جمعیت 
نیاز به هوشمندسازی دارد
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با احیای واحدهای راکد در کهگیلویه و بویراحمد ؛

یک قدم تا رونق 
و آبادانی استان
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بیش از شش سال از زمانی که برای اولین بار لایحه جامع انتخابات تهیه شد 
می گذرد ولی هنوز این لایحه به قانون تبدیل نشده است.

انتخابات وزارت کشور خبر داده است که لایحه  محسن اسلامی مدیرکل 
این زمینه گفته  او در  ارسال شده است.  به دولت  انتخابات تهیه و  جامع 
است که »در راستای تحقق وعده ها و برنامه های مقام عالی وزارت مبنی بر 
تدوین لایحه جامع انتخابات با هدف تجمیع قوانین انتخابات، ایجاد وحدت 
رویه، سهولت و شفافیت، کارگروه تخصصی با حضور مدیران و کارشناسان 
جلسات  برگزاری  با  و  تشکیل  سیاسی  معاونت  محوریت  با  کشور  وزارت 
مستمر، لایحه جامع انتخابات مبتنی بر سیاست های کلی انتخابات، ابلاغی 
مقام معظم رهبری، تدوین شد.« اسلامی ابراز امیدواری کرده که این لایحه 
به سرعت در دستور کار هیات دولت جهت تقدیم به مجلس شورای اسلامی 

قرار گیرد.
اولین بار در سال ۹۵ چنین لایحه ای در دولت تصویب شده بود. عبدالرضا 
رحمانی فضلی وزیر کشور دولت روحانی پس از آنکه انتخابات مجلس دهم 
و خبرگان رهبری را در سال ۹4 برگزار کرد به این نتیجه رسید که اجرای 
انتخابات با وجود چهار قانون برای چهار انتخابات ریاست جمهوری، مجلس 
شورای اسلامی، مجلس خبرگان رهبری  و شوراهای اسلامی شهر و روستا  
کار سختی است و بهتر است یک قانون جایگزین این قوانین پراکنده شود. 
تهیه  را  انتخابات  در سال ۹۵ لایحه جامع  وزارت کشور  اساس  بر همین 
ابلاغ  انقلاب  انتخابات توسط رهبر  از آنکه سیاست های کلی  اما پس  کرد 
شد، وزارت کشور این لایحه را در مهر ۹۵ پس گرفت و آن را بر اساس 

سیاست های کلی انتخابات، مجددا تنظیم کرد.
این لایحه در یهمن ۹۷ به مجلس دهم ارسال شد اما نمایندگان بررسی آن 
را در اولویت قرار ندادند زیرا خودشان طرحی در مجلس در دست بررسی 
داشتند که البته طرح آنها هم به سرانجام نرسید و عمر این مجلس هم به 

پایان رسید. دولت از مجلس یازدهم خواست تا این لایحه را مورد بررسی 
یازدهم  مجلس  در  روحانی  دولت  برای  البته گوش شنوایی  که  دهد  قرار 
وجود نداشت و نمایندگان طرح دیگری را برای اصلاح قانون انتخابات ارائه 
دادند که البته این طرح هم به تصویب نرسید و انتخابات ۱4۰۰ با همان 

قانون قبلی برگزار شد.
پس  مجلس  از  انتخابات  جامع  لایحه  سیزدهم،  دولت  آمدن  کار  روی  با 
گرفته شد و وزارت کشور تهیه لایحه دیگری را آغاز کرد. مجلس یازدهم 
هم همزمان بررسی طرح اصلاح قانون انتخابات را شروع کرد. با این حال 
نمایندگان مجلس در روز ۱۶ آذر امسال با کلیات این طرح مخالفت کردند 
و در روز ۲۱ آذر هم وزارت کشور از نهایی شدن این لایحه و ارسال آن به 

دولت خبر داد.
کل  مدیر  اسلامی  ولی  است  نشده  منتشر  لایحه  این  متن  هنوز  هرچند 
ساماندهی  انتخابات،  نامزدهای  مالی  شفافیت  سامانه  وجود  کشور  وزارت 
ثبت  پیش  الکترونیکی،  صورت  به  انتخابات  برگزاری  انتخابات،  تبلیغات 
نام نامزدها، در نظر گرفتن یک بازه مناسب تر در فرایند ثبت نام و احراز 
صلاحیت ها و پیش بینی هیات های اجرایی مرکزی را از ویژگی های لایحه 

جامع انتخابات برشمرده است.
مجلس  در  بررسی  سپس  و  دولت  در  بررسی  نوبت  در  اکنون  لایحه  این 
شورای اسلامی قرار دارد. از اولین باری که لایحه جامع انتخابات در سال 
۹۵ تهیه شده، بیش از شش سال گذشته اما این لایحه هنوز به قانون تبدیل 
دوره مجلس خبرگان  و ششمین  دوازدهم   انتخابات مجلس  است.  نشده 
رهبری هم در ۱۱ اسفند سال آینده برگزار خواهد شد ولی باید منتظر ماند 
که آیا بالاخره لایحه جامع به انتخابات ۱4۰۲ می رسد و می تواند مشکل 

وجود قوانین پراکنده انتخاباتی و سایر مشکلات انتخابات را حل کند؟

فرمانده کل سپاه:

 دارایی ما برای مقابله 
با دشمنان مردم هستند

شیوه  سپاه  امروز  اینکه  بیان  با  سرلشکر سلامی 
را می داند  با دشمن در تمامی عرصه ها  مقابله 
گفت: علمی که سپاه به وسیله آن اقدامات خود را 
صورت می دهد الزاما دانش های رایج موجود در 
کتب نیست بلکه بخش مهمی از آن دانشی است 
به  تولید می کند و در میدان مجاهدت  که سپاه 

دست آمده است.
فرمانده  سلامی  حسین  پاسدار  سرلشکر  سردار   
همایش  در  اسلامی  انقلاب  پاسداران  سپاه  کل 
فرماندهان  از  با حضور جمعی  پژوهش که  هفته 
برگزار  فرماندهی کل سپاه  در ستاد  و مسئولین 
که  هایی  مسئولیت  و  رسالت  اینکه  بیان  با  شد، 
عهده  بر  اسلامی  انقلاب  از  پاسداری  در  سپاه 
چند  محیطی  از  کامل  شناخت  از  متاثر  دارد 
گفت:  است  متعدد  عوامل  تاثیرگذاری  با  وجهی 
ما برای جهت دهی اصولی به ماموریت ها نیازمند 
و مهندسی، دینی  فنی   ، علوم  از  شناخت دقیق 
تا علوم اجتماعی  تاریخ و جغرافیا  و روانشناسی، 

و... هستیم.
مطالعه  بدون  اینکه  بیان  با  سلامی  سرلشکر 
به  نسبت  دقیق  شناخت  و  تاریخی  روندهای 
مختلف  موضوعات  قبال  در  سیاست  اتخاذ  آنها، 
طور  به  گفت:  است  دشوار  امروزی  مقطع  در 
و  استعماری  اقدامات  روند  از  اگر شناختی  مثال 
استکباری انگلیس و امریکا طی دهه های مختلف 
نداشته باشیم امتداد اقدامات و روندها برابر آنان 

را نمیتوانیم به درستی تنظیم کنیم.
جامعه  و  ها  ملت  فرهنگ  با  ما  اگر  افزود:  وی 
باشیم  نداشته  آشنایی  ها  ارزش  و  رفتار  شناسی 
سایر  با  خود  مراودات  از  بسیاری  توانیم  نمی 
و  کنیم  تنظیم  به درستی  را  و کشورها  ها  ملت 
به کارگیری  به ما در  این شناخت علوم مختلف 

سیاست ها کمک شایانی می کند.
فرمانده کل سپاه دانش را ثروت اصلی این نهاد 
پیش رونده و پیش برنده خواند و گفت: علمی که 
سپاه به وسیله آن اقدامات خود را صورت می دهد 
الزاما دانش های رایج موجود در کتب نیست بلکه 
تولید  سپاه  که  است  دانشی  آن  از  مهمی  بخش 
می کند و در میدان مجاهدت به دست آمده است.

وی افزود: اگر در دوران دفاع مقدس می خواستیم 
به اصول و قواعد رایج نظامی دنیا عمل کنیم آن 
برای  را  توانست نظام دفاعی ما  علوم هرگز نمی 
موفقیت همراهی کند بلکه سپاه و نیروهای مسلح 
ما دانشی را از دل تجربه و تولید کردند که امروز 

نیز به عنوان الگویی الهام بخش از آن نام برده می 
شود. سرلشکر سلامی غافلگیری را محصول عدم 
اطلاع دشمن نسبت به سبک عمل ما دانست و 
گفت: نتیجه عدم تکیه بر قواعد مرسوم و تولید 
متعال  خداوند  به  اتکا  با  نوآورانه،  بومی  علم 
دفاع  دوران  ارزشمند  دستاوردهای  و  توفیقات 
به  فرمانده کل سپاه  زد.  رقم  ما  برای  را  مقدس 
ابداعی را مبتنی بر بهره  کارگیری تاکتیک های 
مندی از نیروی انسانی مومن و مجاهد دانست و 
توسط  سپاه  که  امنیت  بومی سازی   : کرد  اظهار 
آن امنیت مناطق مرزی در شمال غرب و جنوب 
علوم  از  دقیق  آگاهی  با  کند  تأمین می  را  شرق 
شناسی  جامعه  جغرافیا،   ، تاریخ  از  اعم  مختلف 
، روانشناسی و سایر حوزه ها می باشد. سرلشکر 
تمامی  تنیدگی  را محصول درهم   امنیت  سلامی 
از اجزای  تنها یکی  علوم توصیف و تصریح کرد: 
امنیت علوم نظامی و امنیتی است اما می بایست 
تمامی علوم را شناخت تا بر توطئه ها و ترفندهای 
خصمانه دشمن غلبه کرد ؛ دانشی که سپاه بر پایه 
آن عمل میکند از این جنس است و می بایست 

روز به روز این مهم را تقویت کرد.
فنی  دانش های  اینکه  بیان  با  فرمانده کل سپاه 
ابزار ساز هستند اما هدایت انسان با علوم انسانی 
صورت می پذیرد اظهار کرد: از دیدگاه غرب در 
معیارهای  و  اخلاق  نظامی  علوم  و  سیاست  علم 
کشتار   ، الگو  این  با  و  ندارد  جایگاهی  اخلاقی 
با  ناکازاکی  و  هیروشیما  در  انسان  زیادی  تعداد 
اما  ؛  ندارد  آنها  با اصول  منافاتی  ای  بمب هسته 
در قواعد اسلامی حتی شیوه مبارزه با دشمن نیز 
این  و  تبعیت می کند  انسانی  و  از اصول اسلامی 
فضیلت ها که امروز به دانش تبدیل شده اند وجه 

تمایز سپاه اسلام با کفر است.
ما  اگر   : کرد  تاکید  ادامه  در  سپاه  کل  فرمانده 

هستیم  اسلامی  نوین  تمدن  تحقق  دنبال  به 
به  را  فنی  و  اسلامی  علوم  شناخت  می بایست 
خوبی و کنار هم به کار گیریم و سپاه در تحقق 
پرچمدار  علوم  جامع  از  بهره گیری  و  مهم  این 
با  دشمن  اینکه  بیان  با  سلامی  سرلشکر  است. 
را  خود  شیطانی  اهداف  راهبرد،  و  ریزی  برنامه 
دنبال می کند گفت : اینکه امروز جبهه دشمن 
متعدد  های  رسانه  و  ابزار  از  برخورداری  رغم  به 
ناکام  ایران  انقلاب اسلامی و ملت  برابر  و متکثر 
که  است  اقتداری  و  قدرت  دلیل  به  است  مانده 
نظام اسلامی ما از دل رخدادها و حوادث طی این 

چهار دهه بدست آورده است.
شیوه  سپاه  امروز  اینکه  بیان  با  سرلشکر سلامی 
را می داند  با دشمن در تمامی عرصه ها  مقابله 
گفت: در مقطع کنونی تمام دشمنان ما به میدان 
اما  دهند  را شکست  اسلامی  انقلاب  تا  اند  آمده 
به رغم برخورداری از تمامی ابزارها برابر ما هیچ 
و  ، هوا  راه ها در زمین  نمیتوانند کنند و  کاری 
دریا بر آن ها بسته است و با علم به این موضوع 
آورده  هجوم  باورها  و  ذهن  و  مجازی  فضای  به 
است که در این عرصه نیز باید با دشمن شناسی، 
عملیات  های  تاکتیک  شناخت  و  آگاهی بخشی 
روانی و رسانه ای دشمن توطئه ها را ناکام گذاریم.

دارایی   : کرد  تاکید  ادامه  در  سپاه  کل  فرمانده 
سپاه  و  مردم هستند  دشمنان  با  مقابله  برای  ما 
همواره خادم و خدمتگزار مردم به عنوان سرمایه 

های اصلی انقلاب اسلامی است.
فرمانده کل سپاه در پایان از »رهبری« و »مردم« 
اسلامی  انقلاب  قدرت  مهم  مولفه های  عنوان  به 
صدد  در  امروز  دشمن  اینکه  بیان  با  و  کرد  یاد 
ایجاد گسست بین عناصر قدرت ساز انقلاب است 
گفت: ما باید همواره به سلاح علم مسلح باشیم تا 

بتوانیم بر دشمن فائق آییم.

لایحه جامع انتخابات بار دیگر به دولت رفت

سرنوشت یک لایحه شش ساله



w w w . o m i d k b . i r چهارشنبه  23  آذر 1401  19   جمادی الاولی 1444  سال شانزدهم  شماره 3222

ن  
ستا

ر ا
ی د

یر
س

خبر

رویداد

2

معاون اقتصادی استاندار عنوان کرد:

مشکل معافیت بیمه سهم 

کارفرمای گلخانه داران استان رفع می شود
گفت:  بویراحمد  و  کهگیلویه  استاندار  اقتصادی  معاون 
نفر  پنج  تا  بیمه  پرداخت  از  معاف  قانون  طبق  گلخانه ها 
نیرو بودند اما طی ۲ سال گذشته این موضوع حذف شده و 
مشکلاتی را پیش روی آنان گذاشته که اکنون اقداماتی برای 

رفع آن در دستور کار قرار گرفته است.
واحدهای  مشکلات  داشت:  اظهار  عسکری  احسان  سید 
گلخانه ای استان با تامین اجتماعی در کارگروه ستاد تسهیل 

و رفع موانع تولید استان مطرح شد.
وی افزود: گلخانه ها طبق قانون معاف از پرداخت بیمه تا پنج 
نفر نیرو بودند اما در ۲ سال گذشته این موضوع حذف شد 
و هم اکنون این واحدها به علت پرداخت نکردن حق بیمه 

حساب های آن ها مسدود است.
معاون اقتصادی استاندار کهگیلویه و بویراحمد تصریح کرد: 
اکنون این واحدها برای دریافت تسهیلات درخواست مفاصا 
ضمانت  شده،  قرار  و  دارند  را  اجتماعی  تامین  در  حساب 
بتواند  این سازمان  تا  داده شود  اجتماعی  تامین  به  نامه ای 
واحدهای  مشکل  و  داده  مثبت  جواب  را  بانک ها  استعلام 

گلخانه  ها برطرف شود.
از ابتدای انقلاب تاکنون کل توسعه گلخانه های استان تنها 
۳۳ هکتار بوده اما در یک سال اخیر، ۱۳۶ هکتار زیرساخت 

آماده واگذاری به مردم در بحث گلخانه ها وجود دارد.
بویراحمد  و  کهگیلویه  استان  در  ای  گلخانه  شهرک  پنج 
اختصاص  با  شان  زیرساخت  اخیر  سال  یک  در  تقریبا 
بسیار  پیشرفت  اعتبارات  سایر  و  جمهور  رییس  اعتبارات 

خوبی داشته است.
با تکمیل و راه اندازی این تعداد شهرک های گلخانه ای در 
پایدار  نفر اشتغالزایی  برای یک هزار  بویراحمد  کهگیلویه و 

ایجاد می شود.
براساس آمار رسمی هم اکنون ۵۰ هزار خانوار کهگیلویه و 
فعالیت  به  کشاورزی  زمین  هکتار  هزار   ۲۷۰ در  بویراحمد 
سالانه  برداران  بهره  این  دسترنج  حاصل  که  مشغولند 

۹۷۲هزار تن محصول است.
۲۷۰ هزار هکتار زمین کشاورزی کهگیلویه و بویراحمد در 
کهگیلویه و بویراحمد وجود دارد اما سهم کشت های گلخانه 

ای در این استان آن چنان رضایت بخش نیست.
درحالی که سالانه حدود یک میلیون تن محصول کشاورزی 
در کهگیلویه و بویراحمد تولید می شود کمتر از ۱۰ هزار تن 

آن محصولات گلخانه ای است که سهم اندکی است.
جمله  از  رنگی  فلفل  انواع  خیار،  گوجه،  فرنگی،  توت 
محصولات گلخانه ای است که هم اکنون در استان کهگیلویه 

و بویراحمد تولید می شود.

حکم قلع و قمع و رفع تصرف در ۱۴ هکتار 

از اراضی ملی باشت اجرا شد
سرپرست اداره منابع طبیعی و آبخیزداری باشت گفت: ۱4 
هکتار از اراضی ملی این شهرستان از سال گذشته تاکنون از 

دست افراد سودجو قلع و قمع و رفع تصرف شد.
محراب عبدی افزود: این مقدار اراضی ملی با صدور احکام 
قضایی و تلاش یگان حفاظت منابع طبیعی از دست هشت 

سودجو خارج شد.
مختلف  مناطق  در  ملی  های  زمین  این  کرد:  بیان  وی 
شهرستان از جمله دو راهی جاده ده بزرگ، چاه تلخ، امام 

ضامن، مله برفی، پشت کوه رفع تصرف شده است.
این  اراضی ملی  از  اظهار داشت: ۱۳ هزار متر مربع  عبدی 
شهرستان روز )سه شنبه(از دست افراد سودجو قلع و قمع 

و رفع تصرف شد.
وی ابراز کرد: این مقدار اراضی ملی با صدور احکام قضایی و 
تلاش یگان حفاظت منابع طبیعی از دست یک سودجو در 

منطقه دو راهی جاده ده بزرگ خارج شد.
کارهای  انجام  منظور  به  که  ملی  اراضی  داد:  ادامه  عبدی 
کشاورزی و یا ساخت و سازهای غیرمجاز تصرف می شود، 
از سوی نیروهای یگان حفاظت منابع طبیعی شناسایی شده 

و پس از تشکیل پرونده به مراجع قضایی ارسال می شود.
اراضی  ویژه  به  زمین  افرادی که قصد خرید  ابراز کرد:  وی 
بدون سند رسمی را در باشت دارند باید قبل از خرید به اداره 
منابع طبیعی و آبخیزداری این شهرستان مراجعه کننده و از 

ملی نبودن اراضی مطمئن شوند.
با  برخورد  در  اغماضی  هیچ  گفت:  باشت  عمومی  دادستان 
زمین خواران و متصرفان اراضی ملی وجود نخواهد داشت و 

بر اساس قانون با آنان برخورد خواهدشد.
زمین خواران،  همه  به  افزود:  منفرد  رجایی  علی  سید 
به  که  و کسانی  این شهرستان  و جنگل خواران  کوه خواران 
با  که  می شود  داده  هشدار  می رسانند  آسیب  ملی  راضی 
قاطعیت و در سریع ترین زمان ممکن با سودجویان برخورد 

خواهد شد.
زمین  شهرستان  این  متخلفان  کرد:  تصریح  منفرد  رجایی 
پرتقال(  و  ترش  )لیمو  مرکبات  کشت  زیر  را  تصرفی  های 
بود که طبق ماده ۵۵ در کمترین  به تصرف خود درآورده 
زمان ممکن )بدو تصرف( این شهرستان قلع و قمع و رفع 

تصرف شد.

معاون استاندار کهگیلویه و بویراحمد خبر داد

بهره برداری از بیمارستان شهید 
سلیمانی شهر لیکک طی دهه فجر

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری کهگیلویه و بویراحمد 
از راه اندازی بیمارستان شهر لیکک، مرکز شهرستان بهمئی 

ظرف ۲۰ روز آینده خبر داد.
کیامرث حاجی زاده روز دوشنبه ۲۲ آذر ماه ۱4۰۱ در بازدید 
بیان  با  بهمئی در جمع خبرنگاران  بیمارستان شهرستان  از 
اینکه این بیمارستان ظرف ۲۰ روز آینده راه اندازی می شود، 
گفت: بیمارستان شهید قاسم سلیمانی شهر لیکک در دهه 

فجر به صورت رسمی افتتاح می شود.
گچساران  نرگسی  بیمارستان  فعال شدن  اینکه  بیان  با  وی 
بود،  استاندار  تاکید  مورد  بهمئی  بیمارستان  راه اندازی  و 
افزود: مردم شهرستان بهمئی در ایام بیماری کرونا به دلیل 
به  برای درمان  و  با مشکلاتی مواجه شدند  بیمارستان  نبود 
بیمارستان های بهبهان، رامهرمز و اهواز مراجعه کردند و به 

این دلیل بهره برداری از این پروژه دارای اهمیت است.
وی با بیان اینکه بیمارستان شهر لیکک طی دو سال نیمه کاره 
رها شده بود اما با همکاری سازمان مدیریت و برنامه ریزی در 
پزشکی  علوم  دانشگاه  گفت:  دارد،  قرار  بهره برداری  آستانه 
قرارداد  بیمارستان  این  برای  متخصص  پزشکان  با  امروز  از 

منعقد کند.
بهمئی  و مجموعه شهرستان  فرماندار  بیان کرد:  حاجی زاده 
برای اسکان پزشکان پای کار باشند و اقدامات لازم در این 

زمینه را انجام دهند.
دارد  اعتبار  تومان  میلیارد   ۲۵ پروژه  اینکه  به  اشاره  با  وی 
شهرستان  مرکز  لیکک،  شهر  بیمارستان  تجهیز  خواستار 

بهمئی شد.
همچنین رئیس دانشگاه علوم پزشکی کهگیلویه و بویراحمد 
از نصب تجهیزات این بیمارستان خبر داد و گفت: بخش های 
داخلی، اطفال، جراحی، زنان و زایمان و بیهوشی، آزمایشگاه 

و رادیولوژی در این مکان راه اندازی می شود.

مدیرکل پزشکی قانونی استان خبر داد
مرگ ۳۱ نفر براثر سوء مصرف مواد 

مخدر در کهگیلویه و بویراحمد
مدیرکل پزشکی قانونی استان کهگیلویه و بویراحمد از مرگ 

۳۱ نفر براثر سوء مصرف مواد مخدر در این استان خبر داد.
جمع  در   ۱4۰۱ ماه  آذر   ۲۱ دوشنبه  روز  امینی  کامروز 
مخدر  مواد  مصرف  از  ناشی  مرگ  اینکه  بیان  با  خبرنگاران 
امسال  استان طی ۸ ماهه  قانونی  به مراکز پزشکی  ارجاعی 
 ۳۱ امسال،  ماهه   ۸ در  گفت:  داشت،  کاهش  درصدی   4۵
نفر به علت فوت ناشی از سوء مصرف مواد مخدر و محرک 
به مراکز پزشکی قانونی ارجاع شدند که این تعداد نسبت به 
مدت مشابه سال قبل کاهش 4۵ درصدی را نشان می دهد.

وی اظهارکرد: طی این مدت، مجموع فوتی های ارجاع شده 
خانم  نفر   ۲ و  مرد  نفر   ۲۹ استان  قانونی  پزشکی  مراکز  به 

بودند.
بویراحمد  و  کهگیلویه  استان  قانونی  پزشکی  مدیرکل 
مصرف  سوء  از  ناشی  فوتی های  مجموع  از  کرد:  خاطرنشان 
علت  به  ۷۰درصد  از  بیش  امسال،  ماهه   ۸ در  مخدر  مواد 
مصرف متادون به صورت تک مصرفی یا مصرف همزمان با 

چند ماده مخدر و یا محرک دیگر بوده است.
قبل  کرد:  تصریح  متادون  مصرف  نحوه  خصوص  در  امینی 
پزشک  نسخه  با  تنها  متادون  داروی  بدانیم  باید  هرچیز  از 
است.  غیرقانونی  دیگر،  از طرق  آن  تهیه  و  است  تهیه  قابل 
رفتارهای  بروز  اعتیاد،  به  منجر  متادون  قانونی  غیر  مصرف 
پرخطر و بروز علایم مسمومیت یا عوارض جانبی شدید می 
شود. میزان مصرف هر دارو توسط پزشک تعیین می شود. 
میزان مصرف متادون نیز تنها بر اساس تشخیص پزشک و 
با توجه به شرایط بیمار تعیین می شود. چنانچه متادون به 
عنوان داروی ترک اعتیاد تجویز شده باشد، ممکن است نیاز 
به مصرف طولانی مدت دارو باشد. پس از طی دوره درمان، 
پزشک میزان دارو را به تدریج کاهش می دهد تا به آهستگی 

دارو قطع شود و علایم محرومیت ظاهر نشود.
 وی در خصوص مصرف بیش از اندازه متادون نیز هشدار داد 
و بیان کرد: تغییر دوز دارو به صورت خودسرانه یا مصرف غیر 
قانونی متادون ممکن است موجب اوردوز یا مسمومیت با دارو 
شود. علایم مصرف بیش از حد متادون شامل تنفس آهسته، 
ضربان قلب کند، خواب آلودگی شدید، ضعف عضلانی، پوست 
سرد و مرطوب، کوچک شدن مردمک ها و در نهایت بیهوشی 
و کماست که در صورت مشاهده این علائم باید به سرعت فرد 

مصرف کننده به مراکز درمان مسمومیت انتقال یابد.

شوتی ها، عامل اصلی تلفات و حوادث 
رانندگی در استان کهگیلویه و بویراحمد

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری کهگیلویه و بویراحمد 
گفت: شوتی ها عامل اصلی حوادث رانندگی در استان هستند.

کیامرث حاجی زاده روز دوشنبه ۲۱ آذرماه ۱4۰۱ در نشست 
مصوبات  شدن  اجرای  بر  تاکید  با  راه ها  ایمنی  کمیسیون 
ایمنی راه ها از جمله روکش آسفالت، نصب روشنایی و رفع 
محورهای  در  همراه  تلفن  دهی  آنتن  زمینه  در  کور  نقاط 
ارتباطی استان از جمله پاتاوه به دهدشت افزود: این مصوبات 
قرار بود ۳۰ آبان انجام شوند اما با وجود تخصیص اعتبار انجام 
نگرفته و در صورتی که تا ۳۰ آذر انجام نشود اقدام دیگری 
در  رانندگی  حوادث  در  اجساد  حمل  وی  می گیرد.  صورت 
محورهای استان را از وظایف دانشگاه علوم پزشکی دانست و 
اظهارکرد: در محورهای استان آمبولانس مستقر شود. معاون 
استاندار کهگیلویه و بویراحمد خواستار استقرار پاسگاه شبانه 
روزی در محور یاسوج- پاتاوه شد و خاطرنشان کرد: شرکت 
گاز، گازرسانی به این پاسگاه را در دستور کار خود قرار دهد. 
حاجی زاده با اشاره به تلفات خودروهای حامل قاچاق کالا و 
همچنین اتباع بیگانه تصریح کرد: در نشست آینده کمیسیون 
ایمنی راه ها آمار دقیقی از تلفات در این دو زمینه ارائه شود.

و  کهگیلویه  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
بویراحمد بیان کرد: خودروهای شوتی بیشترین علت حوادث 
رانندگی است و به یکی از معضلات استان تبدیل شده است.

عابد محمدی، مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان 
کهگیلویه و بویراحمد از افزایش ۵۰ درصد تردد در محورهای 
مواصلاتی استان خبر داد و گفت: فوتی های حوادث رانندگی 

در آبان ماه افزایش داشته است.

راهبرد دولت سیزدهم در احیای کارخانه 
های راکد و سرعت بخشی به روند تکمیل 
تا طی  شده  موجب  تمام  نیمه  طرحهای 
یکسال گذشته تاکنون شاهد خلق فرصت 
های جدید شغلی در استان کم برخوردار 

کهگیلویه و بویراحمد باشیم .
یکی از طرحهایی که پس از ۱۰ سال رکود 
و تعطیلی هم اکنون به همت دولتمردان 
سیزدهم در کهگیلویه و بویراحمد حدود 
سه ماهی است که دوباره به چرخه تولید 
افرا  نوش  معدنی  آب  کارخانه  برگشته 

است .
هم اکنون حدود ۱۰ کارخانه آب معدنی 
که  است  فعال  بویراحمد  و  کهگیلویه  در 
آب این کارخانه ها از چشمه های طبیعی 
اساس  بر  و  تامین می شود  و کوهستانی 
پزشکی  علوم  دانشگاه  مسوولان  تایید 
استریل  و  بهداشتی  کامل  بصورت  استان 

هستند.
در همه کارخانه ها بطری های آب معدنی 
کشور  سراسر  در  و  پر  اتوماتیک  بصورت 
توزیع و بخشی هم به خارج کشور صادر 

می شود.
صفر تا ۱۰۰ 

رکود و احیای این واحد تولیدی
در  افرا  نوش  معدنی  آب  کارخانه  مدیر 
یاسوج می گوید: پروانه بهره برداری این 
 ۱۳۹۱ ۱۵اسفندماه  تاریخ  در  کارخانه 
تجارت  و  معدن  صنعت،  سازمان  توسط 
کاربرد  و  بهداشتی  پروانه  و  شد  صادر 
علامت استاندارد گرفت ولی بنا به دلایل 
مختلف این کارخانه نتوانست در سال ۹۱ 
به مرحله تولید برسد و همچنان تعطیلی 
افکنده  سایه  کارخانه  این  سر  بر  رکود  و 

بود.
سال  ماه  آبان  در  افرود:  نیکنام  صادق 
گذشته به همت دولت سیزدهم و معاون 
و  بانک صنعت  استان،  استاندار  اقتصادی 
معدن، اداره کل صنعت، معدن و تجارت 
استان امید به احیا پس از ۱۰ سال اغما 

به وجود آمد.

ابراز داشت: قرار بود در پنجم بهمن  وی 
و  کند  کار  به  شروع  ۱4۰۰کارخانه  ماه 
ساز  دستگاه  اما  شوند  نصب  ها  دستگاه 
اردیبهشت ماه امسال دستگاه ها را نصب 

و راه اندازی کرد.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت کهگیلویه 
و بویراحمد نیز در این باره گفت: سیزدهم 
از  پس  کارخانه  این  امسال  ماه  شهریور 
۱۰ سال رکود با تامین مالی بانک صنعت 
وزیر  معاون  حضور  با  و  احیا  معدن  و 
صنعت،معدن و تجارت، معاون هماهنگی 
بویر  و  کهگیلویه  استاندار  اقتصادی  امور 
احمد، مدیر بانک صنعت و معدن استان و 

سایر مسئولان استانی افتتاح شد.
تسهیلات  میزان  افزود:  روزبهان  کریم 
تولید  به  واحد که  این  به  بانک  پرداختی 
بدون  طبیعی  معدنی  آب  بندی  بسته  و 
اشتغال  سال  در  تن   ۷۵ ظرفیت  با  گاز 
دارد، شامل تسهیلات سرمایه ثابت جهت 
و  میلیارد   ۶ مبلغ  به  نوسازی  و  بازسازی 
۵۰۰ میلیون تومان از محل منابع بند الف 
تبصره ۱۸ قانون بودجه سال ۱4۰۰ بوده 

که در سال جاری پرداخت شده است.
وی تصریح کرد: تقریبا در هر یک ساعت 
این  در  معدنی  آب  بطری  هزار  هشت 
گذار  سرمایه  اما  شود  می  تولید  کارخانه 
صادرات  برای  رایزنی  دنبال  به  طرح 

محصول این کارخانه است.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت کهگیلویه 
و بویراحمد ادامه داد: طرح مزبور پس از 
صورت  به  نفر   ۱۸ برای  برداری  بهره 
مستقیم اشتغالزایی به همراه داشته است.

کمک های بی دریغ دولت
 برای احیای این واحد تولیدی

و  آمده  تولید  کمک  به  سیزدهم  دولت 
فعالان  و  خصوصی  بخش  از  حمایت  با 
واحدهای  مشکلات  رفع  پیگیر  اقتصادی 
تامین  و  برنامه ریزی  با  و  است  تولیدی 
زیرساخت  ها و حمایت از کسب  و کارها 
کنندگان  تولید  به  کوچک  های  بنگاه   و 

دلگرمی می دهد.
می  شده  احیا  دوباره  کارخانه  این  مدیر 
گوید: حمایتی که دولت از طرحش داشته 
کارخانه  نیاز  مورد  تسهیلات  ارائه  است 
میلیون  و ۵۰۰  میلیارد   ۶ مبلغ  که  بوده 

تومان به طرح پرداخت شده است.
چهار  با  نیز  اخیرا  کرد:  تصریح  نیکنام 
تسهیلات  تومان  میلیون   ۵۰۰ و  میلیارد 
برای این کارخانه موافقت شده که تاکنون 
آن  تومان  میلیون   ۵۰۰ و  میلیارد  سه 

پرداخت شده است.
حمایت  نحوه  امسال  داشت:  ابراز  وی 
بسیار  تولیدی  واحدهای  از  دولت 
و  کارخانه ها  پایش  و  بوده  بخش  رضایت 
تعطیل  نیمه  یا  راکد  تولیدی  واحدهای 
تولیدکنندگان و صنعتگران را برای آغازی 

دوباره امیدوار کرده است.

انتظارات تولیدکننده از مسئولان
این فعال اقتصادی از وجود منابع محدود 
به عنوان یکی از چالش های اصلی پیش 
اظهار  و  کرد  یاد  گذاران  سرمایه  روی 
داشت: انتظار می رود تسهیلات بیشتری 

به تولیدکنندگان ارائه دهند.
نیکنام بیان کرد: قدم جدید برای اجرای 
طرح توسعه این کارخانه نیازمند حمایت 
تولید  و  اشتغال  بتوان  تا  است  مسئولان 

بیشتری در استان ایجاد کرد.
میلیارد   ۳۰ حدود  اینکه  به  اشاره  با  وی 
ایجاد  و  توسعه  طرح  اجرای  برای  تومان 
که  است  نیاز  کارخانه  این  جدید  خط 
ایجاد  مستقیم  طور  به  شغل   ۵۰ حداقل 
است  امید  کرد:  تصریح  کرد  خواهد 
نهادهای متولی با همراهی سرمایه گذاران 
در راستای توسعه صنعتی و افزایش تولید 

گام های اساسی بردارند.

احیای واحد های راکد استان 
یک قدم تا رونق و آبادانی

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
اینکه  بیان  با  بویراحمد  و  کهگیلویه 

و  تقویت  نیازمند  استان  و  کشور  اقتصاد 
رونق است ، اظهار داشت :امسال کارخانه 
شیر  کارخانه  گچساران،  سازی  ماشین 
پاستوریزه که افزون بر ۲۰ سال در رکود 
به سر می برد و همچنین کارخانه نوشابه 
نوش افرا که بالغ بر ۱۰ سال متوقف بود 

وارد چرخه تولید شده اند.
آب  کارخانه  این  افزود:  عسکری  احسان 
معدنی هم اکنون زمینه اشتغال قریب ۱۸ 
نموده  فراهم  را  استان  کار  نیروی  از  نفر 

است و بازار مطلوبی دارد.

احیای واحد های صنعتی ۳۸۰ نفر 
اشتغال ایجاد کرد

کهگیلویه  استاندار  اقتصادی  معاون 
راستای  در   : کرد  اضافه  بویراحمد  و 
سیاست های دولت سیزدهم برای احیای 
یا  راکد  تولیدی  واحدهای  و  کارخانه ها 
اقتصادی  رشد  تحقق  و  تعطیل  نیمه 
این  در  راکد  تولیدی  طرح   ۱۹ استان، 
استان طی یکسال گذشته تاکنون احیا و 

به فرآیند تولید بازگشتند.
عسکری ، میزان سرمایه گذاری این تعداد 
میلیارد   ۳۶۰ را  شده  احیا  تولیدی  واحد 
تومان با اشتغالزایی ۳۸۰ نفر عنوان کرد .

وی افزود: طرح های راکد و مشکل دار در 
کارگروه رفع موانع تولید بررسی و مشکل 
اگر چندین  و حتی  رفع می شود  ها  آن 
نتیجه  به  تا  شوند  مطرح  کارگروه  در  بار 

رسیدن کار ادامه خواهد یافت.
و  کهگیلویه  استاندار  اقتصادی  معاون 
این  های  حمایت  کرد:  تصریح  بویراحمد 
حوزه برای احیای واحدهای راکد با قوت 
این معاونت پذیرای سرمایه  ادامه دارد و 
مشکل  با  ها  ان  طرح  که  است  گذارانی 

روبرو شده است.
در سال های اخیر تلاش های زیادی برای 
احیای واحدهای راکد صورت گرفته است 
بسیاری  صنعتی  واحدهای  همچنان  اما 

تعطیل هستند.
که  است  حالی  در  واحدها  این  تعطیلی 
میلیاردها تومان از منابع مالی این کشور 
به  اما  است  شده  آنها  اندازی  راه  صرف 
دلایل گوناگونی در سال های گذشته، این 

سرمایه گذاری ها راکد شده بود.
اندازی  راه  ابلاغی  برنامه  براساس  امسال 
تولیدی  و  صنعتی  واحد   ۲۶ احیای  و 
و  معدن  صنعت،  سازمان  کار  دستور  در 

تجارت استان است.
شناسایی  احیای  قابل  صنعتی  واحد   4۰
استان  این  شده در شهرک های صنعتی 
وجود دارد که تعدادی از آنها تا پایان سال 

به چرخه تولید باز خواهند گشت.
برای  مناسبی  بستر  صنعت  که  آنجا  از 
ایجاد اشتغال و رونق تولید است سرمایه 
و  حمایت  انتظار  حوزه  این  گذاران 
همراهی مسئولان را دارند و پیشنهاد می 
شود فرصتی به سرمایه گذار داده شود تا 
بتواند موارد خواسته شده را اجرایی کند.

 خداحافظی با “گرگر” 
در کهگیلویه و بویراحمد

پل ارتباطی ۱۳ روستای منطقه بیدانجیر 
انتظار  سال ها  از  بعد  چرام  شهرستان 
کلنگ زنی شد تا شمارش معکوس برای 

خداحافظی اهالی با »گرگر« آغاز شود.
اهالی ۱۳ روستا و پاره روستای بید انجیر 
با  ارتباط  برای  سال ها  چرام  شهرستان 
برای  همجوار  شهرستان های  و  روستاها 
عبور از رودخانه به دلیل نبود راه ارتباطی 

مجبور به استفاده از »گرگر« بودند.
وسط  و  شده  رها  »گرگر«  اتاقک  وقتی 
به  دو طرف دسترسی  هر  از  می آید  آب 
آن غیرممکن است. تنها یک نفر از اهالی 
روستاها می تواند خودش را از سیم گرگر 
از  متر  تا۷۰  از ۵۰  بیش  و  آویزان کرده 
آن  و  رفته  اتاقک  طرف  به  طریق  این 
به  نفر  آن یک  اگر  و  ببرد.  با خودش  را 
هر دلیلی در روستا نبوده و اتاقک وسط 
سیم مانده باشد دیگر آمد و رفتی در کار 

نیست و مردم مجبورند به رودخانه بزنند، 
جان های  تاکنون  که  خطرناکی  اقدام 
زیادی را گرفته است. این تنها گوشه ای 
مردم  ناخواسته  و  تلخ  سرگذشت  از 
شهرستان  بیدانجیر  منطقه  روستاهای 
بخش  انتهای  در  منطقه ای  است،  چرام 
سرفاریاب که به علت قرار گرفتن در آن 
سوی رودخانه خروشان مارون تاکنون از 
چشم ها پنهان و از ارائه خدمات محروم 
گفته  به  بیدانجیر  منطقه  است.  مانده 
اهالی، ۱۳ روستا دارد که هر روستا حدود 

۱۵ خانوار را در خود جای داده است.
سمت  به  روز  هر  دنیا  که  قرنی  در  اما 
در  جدید  تکنولوژی های  از  استفاده 
حوزه های مختلف روی آورده و کشورها 
هم  از  ارتباطی  زیرساخت های  ایجاد  در 
هنوز  بیدانجیر  مردم  می گیرند،  پیشی 
عبور  برای  »گرگر«  نام  به  وسیله ای  از 
از  بیرون  دنیای  با  ارتباط  و  رودخانه  از 

منطقه محرومشان استفاده می کنند.
تاکنون  بی رحم  و  خطرناک  وسیله  این 

انگشتان زیادی را قطع و افراد زیادی را 
معلول کرده است.

گرگر ۱۰۰ متری قرار گرفته بر روی رود 
خروشان مارون که بلای جان روستاییان 
نزدیک ترین  تا  است  بیدانجیر  منطقه 
کیلومتر   ۵ تقریبا  جاده  و  روستاها 
هماهنگی  معاون  حضور  دارد.با  مسافت 
مسئولان  دیگر  و  فرماندار  عمرانی،  امور 
بر  پل  احداث  کلنگ  چرام،  شهرستان 
روی رودخانه مارون در منطقه بیدانجیر 

چرام به زمین زده شد.
کیامرث حاجی زاده معاون هماهنگی امور 
بویراحمد  و  کهگیلویه  استاندار  عمرانی 
به  توجه  اینکه  به  اشاره  با  آئین  این  در 
مناطق و روستاهای محروم سیاست نظام 
گفت:  است،  سیزدهم  دولت  اولویت  و 
محروم  مناطق  در  زیرساخت ها  احداث 
کهگیلویه و بویراحمد همواره مورد تاکید 
بوده تا زمینه مهاجرت معکوس از شهرها 
به روستاها فراهم شود. وی با بیان اینکه 
راه روستایی، آب شرب، مبلمان و خدمات 

شهری اولویت کاری بخش عمرانی استان 
است، افزود: در حوزه راه روستایی حرکت 
جدی در سراسر استان به ویژه روستاها 

و شهرستان های محروم آغاز شده است.
حاجی زاده بیان کرد: در منطقه بیدانجیر 
از  عبور  برای  دهه  سه  دو  طی  مردم 
وسیله)گرگر(  ابتدایی ترین  از  رودخانه 
استفاده می کردند که عملیات کلنگ زنی 
پل بر روی رودخانه مارون با هزینه ۵۵ 
میلیارد ریال و قرارداد ۱۲ ماهه آغاز شد.

وی با بیان اینکه روستای بیدانجیر یکی 
و  استان  صعب العبور  کاملا  مناطق  از 
شهرستان چرام است، ادامه داد: بیش از 
4۰۰ نفر در این روستا از گرگر استفاده 
مارون  رودخانه  از  عبور  برای  و  می کنند 
به  توجه  با  که  بودند  مواجه  سختی  با 
آبگیری سد چمشیر و لزوم جابه جایی پل 
پل  گاز  و  نفت  شرکت  همکاری  با  سد، 
به طول ۶۲ متر، عرض ۶ متر و ۱4 متر 
ارتفاع از سطح رودخانه باز و برای نصب 

به منطقه بیدانجیر انتقال داده شد.

با احیای واحدهای راکد در کهگیلویه و بویراحمد ؛

یک قدم تا رونق و آبادانی استان

کهگیلویه  کشاورزی  جهاد  سازمان  رئیس 
همچنین  و  احداث  مجوز  گفت:  بویراحمد  و 
زیرساخت  تن  هزار   ۱۰ بهره برداری 
این  استان صادر شد که  این  در  سردخانه ای 
اقدام نوید یک تحول جدی در زیرساخت های 

بخش کشاورزی است.
سال ها  داشت:  اظهار  معتمدی پور  علی  سید 
شدن  اشباع  دلیل  به  کشور  سراسر  در  بود 
استان  این  در  مجوزی  سردخانه ای،  فضای 
صادر نمی شد اما از آنجا که استان کهگیلویه 

با  توجه،  قابل  تولیدات  وجود  با  بویراحمد  و 
کمبود سردخانه مواجه بود، این پیگیری ها با 

جدیت دنبال شد.
وی افزود: در همین زمینه مجوز بهره برداری از 
۳.۵ هزار تن سردخانه صادر شده که در دهه 
کلنگ زنی  مجوز  و  شد  خواهند  افتتاح  فجر 
کهگیلویه  در  احداثی  سردخانه  تن  هزار   ۶.۵

و بویراحمد صادر شده است.
و  کهگیلویه  کشاورزی  جهاد  سازمان  رئیس 
بویراحمد تصریح کرد: این ظرفیت قابل توجه 
مبارک  ایجاد فضای سردخانه ای، در دهه  در 

فجر رسما کلنگ زنی خواهند شد.
وی تاکید کرد: این حجم از ایجاد زیرساخت 
کل  با  بویراحمد  و  کهگیلویه  در  سردخانه ای 

سردخانه های این استان از بدو انقلاب تاکنون 
تحول جدی در  نوید یک  برابری می کند که 

زیرساخت های بخش کشاورزی است.
از  را  سردخانه ای  فضای  وجود  معتمدی پور، 
نیازهای مبرم این استان در بخش کشاورزی 
کمبود  یا  نبود  تاکنون  گفت:  و  برشمرد 
فرصت ها  از  بسیاری  استان  این  در  سردخانه 
بازار  تنظیم  و  واردات  صادرات،  جمله  از 
محصولات کشاورزی را گرفته که با این اقدام 
توسعه  برای  را  بهتری  آینده  می توان  جدید 
متصور  بویراحمد  و  کهگیلویه  در  کشاورزی 

بود.
کشاورزی  محصولات  تن  میلیون  یک  سالانه 
که  می شود  تولید  بویراحمد  و  کهگیلویه  در 

نگهداری  قابلیت  مقدار  این  از  تن  هزار   ۳۰۰
سردخانه ای دارد و تنها ظرفیت ظرفیت خانه 

های استان ۱۷ هزار تن است.
هم اکنون یکهزار و ۸۰۰ بهره بردار در زمینه 
تولید سیب درختی در کهگیلویه و بویراحمد 
هزار   ۲۸۰ تا   ۲۷۰ کنند.سالیانه  می  فعالیت 
تن انواع میوه شامل، سیب، مرکبات، میوه های 
باغستان های  در  میوه ها  سایر  و  تابستانه 

کهگیلویه و بویراحمد تولید شود.
استان ۲۷۰ هزار هکتار زمین کشاورزی  این 
محصول  تن  هزار   ۹۷۲ سالیانه  که  دارد 
و  تولید  بویراحمد  و  کهگیلویه  در  کشاورزی 

روانه بازارهای مصرف می شود.

مجوز ۱۰ هزار تن فضای 
سردخانه ای در استان صادر شد
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متولد فروردین :
 بحران و تنش در حال رشد کردن است، اما شما هنوز آماده دست و 
پنجه نرم کردن با مسأله ای غامض و غیرقابل حل نیستید. درعوض 
ممکن است دوست داشته باشید با ورزش کردن، با یک دسته کارت 
با  گذراندن  وقت  کنید.  را سرگرم  دوستانتان خودتان  با  فقط  یا  و 
دوستان شبیه به خود موضوع مثبتی در زندگی شماست، مگر اینکه 

برای فرار کردن از وظایف به این کار پرداخته باشید.
متولد اردیبهشت : 

شادی و نشاط شما دائم بیشتر می شود.هر روز با مهارت بیشتری 
تعادل خود را حفظ می کنید. اما امروز علاقه ای به انتخاب میانبرها 
ازکل  که  ای  العاده  فوق  ی  تجربه  از  خواهید  می  .شما  ندارید 
سفرهایتان بدست آورده اید استفاده کنید حتی اگر کارتان را سخت 

تر کند . 
متولد خرداد : 

شما در امروز سرشار از عشق و علاقه به اطراف و محیط زندگی تان 
انجام می دهید  یا رفتارهایی که  هستید. به همین دلیل صحبت ها 
باعث می شوند که افراد زیادی جذب شما شوند. فقط لازم بدانید که 
انرژی های خود را در چه مسیری سرمایه گذاری کنید تا در مدتی 
کوتاه تر پاسخ دلخواه شما را بدهد به این مسئله دقت بیشتری را 

داشته باشید.
متولد تیر : 

وانمود  و  ببندید  مسائل  از  بعضی  روی  بر  چشمان تان  باید  شما 
کنید که آنها را نمی بینید زیرا در غیر این صورت تنها شما آسیب 
انرژی هایی  هستید  زیادی  مثبت  انرژی های  دارای  شما  می بینید. 
مانند صبر، استقامت، که هر شخصی این انرژی ها را ندارد و این یک 

موهبت از طرف خداوند برای شما است. 
متولد مرداد : 

شما امروز بخاطر مسائلی که در این روزهای اخیر برایتان رخ داده 
است کمی دچار سردرگمی شده اید، زیرا به نظر خودتان مسیری که 
در آن گام گذاشته اید مسیر درستی بوده است اما اکنون که به بن 
بست برخورد کرده اید دچار سردرگمی شده اید، اما خوشبختانه این 
بن بست زمان زیادی به طول نمی انجامد، با تلاش و کوشش تان از 

این بن بست عبور خواهید کرد. 
متولد شهریور : 

امروز شما دید دیگری نسبت به زندگی دارید و این دیدگاه شما به 
زندگی بسیار متفاوت تر از همیشه است. یک توجه عمیق می تواند 
شمارا به اولین گام برای یک سفر باورنکردنی و خارق العاده رهنمون 

کند اما شما احتمالا هنوز نمی دانید که کجا می خواهید بروید. 
متولد مهر : 

کاری خود  فعالیت های  یا  و  در جامعه  نقش خود  روی  انقدر  شما 
داده اید.  از دست  را  بزرگتری  اندازهای  فوکوس کرده اید که چشم 
الان زمان این نیست که به جای فکر کردن به زمان حال به فکر 
هنوز  شما  البته  دهید.  تغییر  را  خود  دیدگاه های  و  بوده  آینده 
مجبورید که با وظایف و مسئولیت هایتان روبرو شوید، اما می توانید 
به طور هم زمان با توجه کردن به رویاها و آرزوهای قدیمی که به 

خاطر کارتان آنها را کنار گذاشته بودید، این کار را انجام دهید.
متولد آبان : 

شما حتی اگر دوست داشته باشید دیگران به خاص بودنتان اعتراف 
در  خورشید  کنید.  توجه  جلب  زیاد  که  ندارید  دوست  ولی  کنند، 
چهارمین خانه شما قرار دارد و زمان مناسبی برای ماندن در خانه 
تفکرات  خاطر  به  را  خود  اصلًا  گرفتید  یاد  شما  که  زمانی  است. 
دیگران ناراحت نکنید، خواهید توانست کارهای عقب افتاده زیادی 

را به اتمام برسانید.
متولد آذر : 

حالا که بهرام و خورشید در دهمین خانه شما یعنی خانه شغلی تان 
قرار دارند، شما درمحل کار خیلی تحت فشار واقع می شوید. شما 
فقط باید حواستان جمع باشد بیشتر از توانایی تان مسئولیت قبول 
نکنید. شما زمانی به بالاترین درجه موفقیت می رسید که بتوانید با 
دقت کامل تا جایی که امکان دارد بین تعهداتی که می دهید و کار 

آیی خود توازن برقرار کنید.
متولد دی : 

خیلی برای اتان سخت است که براستراحت خود غلبه کنید.بنابراین 
این  آرزویتان  به خودتان شانه خالی می کنید. شاید  تکان دادن  از 
استاد  درآن  شما  که  تفریح  و  شادی  با  را  لحظات  تمام  که  باشد 
هستید، بگذرانید اما خیال پردازی شما به واقعیت تبدیل نمی شود 
مگر اینکه خودتان بخواهید که کار کنید و فوراً راحت طلبی را کنار 

بگذارید.
متولد بهمن : 

امتناع  درخواست  یک  به  “نه”  جواب  دادن  از  شما  که  زمانی  از 
کرده اید، توانسته اید حتی بهتر از آن چیزی که فکر می کردید عمل 
کنید. در عوض موج تازه ای از ایمان در حالیکه شما را قادر می سازد 
را خیلی مثبت  نگاه کرده و شروع هرچیزی  به مسائل مشکل  که 

ببینید، به شما امید تازه ای برای آینده می دهد. 
متولد اسفند : 

شما نسبت به قبل شجاع تر شده اید، برای اینکه تصمیم گرفته اید که 
آدم متفاوتی باشید. شما در مورد چیزهایی که یگران مممکن است 
بگویند یا فکر کنند نگران نیستید؛ قضاوتهای یک نفر دیگر باعث 
عقب نشینی کردن شما نمی شود. امروز روز خوش شانسی شماست.

۳
فال روز 

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی، 
و  قانون  خلاف  را  وام ها  از  بخشی  کردن  بلوکه 
شنبه  سه  روز  نشست  در  گفت:  و  دانست  شرع 
کمیسیون مقرر شد بانک ها زمینه وام دهی به مردم 
محمدرضا  کنند.   تسهیل  را  معتبر  ضامن  یک  با 
سه  روز  نشست  توضیح  در  داورانی  پورابراهیمی 
امروز  گفـت:  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  شنبه 
نشست مشترک اعضای کمیسیون اقتصادی مجلس 
با مدیران عامل بانک ها با هدف بررسی عملکرد آنها 
در اجرای احکام و تکالیف قانونی در حوزه ها مختلف 
بانک ها  عامل  مدیران  راستا  همین  در  شد.  برگزار 
وام های  پرداخت  درباره  عملکردشان  از  گزارشی 

مرکزی  بانک  و  تکلیفی  تسهیلات  و  الحسنه  قرض 
نیز گزارشی از آخرین وضعیت پرداخت تسهیلات در 
۸ ماهه سال جاری و معاون وزیر اقتصاد و دارایی نیز 
را در خصوص وضعیت منابع و مصارف  توضیحاتی 
ارائه کردند. رئیس کمیسیون اقتصادی  بانکی  نظام 
گزارش های  با  مطابق  کرد:  عنوان  یازدهم  مجلس 
بر  موارد  برخی  در  تسهیلات  پرداخت  شده  ارائه 
در  و  عقب تر  تکالیف  از  بندی  زمان  برنامه  اساس 
و  بود  شده  عملیاتی  متوسط  حد  در  دیگر  بخشی 
به  نظارتی  پیگیری های  با  سال  پایان  تا  امیدواریم 
ویژه در اولویت هایی مانند وام ازدواج، فرزندآوری، 
ودیعه مسکن و تبصره ۱۸ در خصوص اشتغال باقی 

تعهدات نیز عملیاتی شود.
نظام  ترازنامه  وضعیت  بررسی  افزود:  پورابراهیمی 
مطرح  مهم  بسیار  موضوعات  از  دیگر  یکی  بانکی 
شده در جلسه امروز بود تا برای استمرار وضعیت و 
بهبود عملکرد تصمیم هایی اتخاذ شود. طبق برآورد 

 ۵۷۰ از  بیش  دولت  مجلس،  اقتصادی  کمیسیون 
هزار میلیارد تومان به نظام بانکی بدهی دارد که اگر 
این مبلغ با برنامه ریزی در بودجه های سنواتی آینده 
ناترازی  شدت  به  نشود  تسویه  دیگر  شیوه های  و 
در  مشکلاتی  بروز  موجب  و  داده  افزایش  را  بانکی 
کشور می شود.تسویه بدهی دولت به بانک ها جهت 
افزایش قدرت وام دهی بانک ها یکی از سرفصل های 
مهمی بوده که در نشست مشترک با وزیر اقتصاد، 
بانک مرکزی و سازمان برنامه و بودجه مطرح و برای 
مجلس  نماینده  شد.این  خواهد  تصمیم گیری  آن 
شورای اسلامی در ادامه به ضرورت افزایش سرمایه  
بانک ها اشاره کرد و افزود: کفایت سرمایه بانک ها بر 
اساس گزارش ارائه شده وضعیت مطلوبی نداشته و 
حتما باید در این خصوص اقداماتی صورت بگیرد که 
البته دولت نیز به این مهم اهتمام دارد ضمن اینکه 
در قانون بودجه ۱4۰۱ نیز بخشی از این موارد لحاظ 
قانون  احکام  تکالیف  از  بخشی  است  قرار  و  شده 

بودجه ۱4۰۱ و افزایش سرمایه بانکها عملیاتی شود. 
تقویت  راستای  در  را  اقداماتی  اقتصادی  کمیسیون 
منابع نظام بانکی و اجرای دقیق تر احکام تکلیفی 
در دستور کار دارد.پورابراهیمی بیان کرد: مشکلات 
موجود در خصوص تضامین بانکی نیز مفصل مورد 
بحث و بررسی قرار گرفته و مقرر شد شیوه و دستور 
عمل بانکها در این خصوص به شکل یکسان باشد. 
به  تسهیلات  از  بخشی  نگهداری  موضوع  همچنین 
صورت سپرده در بانک ها مورد بحث قرار گرفت. این 
انجام شده  و شعبه ها  بانک ها  برخی  توسط  که  امر 
نیز  مرکزی  بانک  و  بوده  شرع  و  قانون  بیَّن  خلاف 
مکلف شد گزارش نظارتی خود را در این رابطه به 
شد  مقرر  همچنین  کند.  ارائه  اقتصادی  کمیسیون 
دهی  وام  تسهیل  برای  متداول  صورت  به  بانک ها 
مردم با یک ضامن معتبر پرداخت تسهیلات داشته 

باشند. 
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جدول سودوکو
ارقام 1تا 9 را طوری قرار دهيد که 
در هر رديف، ستون و مربع های 
کوچک سه در سه فقط يک بار 
به کار روند.

جدول کلمات متقاطع

گفت وگو
گفت وگوي »جوان« با پدر جاويدالاثر شهيد مرتضي کريمي شالي

 از شهداي مدافع حرم

ولايتمداري يعني دل به طوفان زدن

مرتضي فرزند سوم خانواده کریمي ها است و 
متولد سال 1360. پدر از ویژگي هاي مدافع 
حرمش اینگون��ه برایمان روای��ت مي کند: 
»از همان دوران تحصیل به دنبال کارهاي 
فرهنگي و مذهبي بود. اغلب اوقات خودش 
را در پایگاه هاي بس��یج فعالی��ت مي کرد و 
در هیئات مذهبي حضور داش��ت. در دوره 
دبیرستان در فعالیت هاي فرهنگي شهرداري 
مشغول کار شد تا اینکه به سن سربازي رسید. 
اگرچه مي توانست در شهرداري خدمت کند، 
اما براي خدمت وظیفه سپاه را انتخاب کرد و 
پس از سربازي در همان جا مشغول کار شد 
و به استخدام سپاه در آمد. با اینکه پیشنهاد 
کاري زیادي داشت اما خواست در این نهاد 
مقدس به اس��لام خدمت کند. پسرم مسیر 

زندگي اش را درست انتخاب کرده بود.«
پدرانه هاي ش��هید به روزهاي تلخ و سخت 
فتن��ه 1388 ه��م مي رس��د. او از خاطرات 
فرزن��دش در این روزها مي گوید: »ش��هید 
مرتضي در غائله 88 نقش مؤثري در مقابله با 

اغتشاشگران داشت به طوري 
که در درگیري ها توسط اشرار 
مجروح ش��د. مرتضي در روز 
عاشورا در میدان کارزار حاضر 
بود و در خیابان آزادي همراه 
چندتن از بسیجیان به محاصره 
فتنه گران مي افتد و به خانه اي 
برده مي شوند و مورد ضرب و 
شتم قرار مي گیرند. در همین 
حوادث مرتضي توسط یکي از 
اغتشاش��گران با پرتاب بلوک 
سیماني مجروح مي شود. آري! 

جانباز فتن��ه 88 این بار راه��ي میدان نبرد 
دیگري مي شود. 

پ��در از چرایي رفتن دردان��ه اش مي گوید و 
از اینکه آی��ا رضایت پدران��ه در این هجرت 

بود یا نه !
مرتضي مي گفت خط مقدم ما سوریه است. 
اگر الان به س��وریه نروی��م و از حرم بي بي 
زینب دفاع نکنیم فردا باید در داخل کشور 

با دشمنان بجنگیم. 
»بدون تعارف باید بگویم ابتدا مقاومت هایي 
از جانب خانواده در مقابل درخواست ایشان 
شد اما مرتضي تصمیم خود را گرفته بود. او 
همه ما را در عمل انجام شده قرار داد و البته 
بارها به مأموریت هاي مختل��ف رفته بود و 
حتي بعدها متوجه ش��دیم ک��ه قبلًا هم به 
سوریه رفته بود، بدون اینکه کسي از خانواده 
متوجه شود. اما این مأموریت با دفعات پیش 
فرق داشت. این بار با همه خداحافظي کرد و 
به اقوام زنگ زد و با بچه هایش اتمام حجت 
کرد و خداحافظي. مدتي با ایشان در تماس 
بودیم. در آخرین تماسي که هجدهم دي با 
ما گرفت گفت ممکن است چند روزي با شما 
تماس نداشته باشم. پس از آن دیگر از ایشان 
هیچ خبري نشد، تا اینکه از شهادت ایشان 

اطلاع یافتیم.«

پدر ش��هید از چگونگي ش��هادت فرزندش 
برایمان مي گوید: »وقتي از شهادت دو نفراز 
بسیجي هاي همرزمش خبردار شدیم براي 
گرفتن خبري از مرتضي پیش خانواده یکي 
از آنها رفتیم. هم به آنها تسلیت گفتیم و هم 
خواس��تیم خبري از مرتض��ي بگیریم. آنها 
مي دانستند مرتضي هم شهید شده اما چیزي 
نگفتند. هنگام خروج از منزل آنها چند تن از 
دوستان مرتضي با هم صحبت مي کردند که 
از آنها ش��نیدیم مرتضي هم جزو شهداست 
ولي پیکر ایش��ان نیامده. ما ه��م همچنان 

منتظریم پیکر مرتضي را بیاورند.«
پدرشهید در ادامه با بغضي شکسته مي گوید: 
»آن چیزي که من شنیدم این است که گویا 
یک آمبولان��س که پیکر تعدادي ش��هید و 
مجروح را حمل مي کرده در حال حرکت بود 
که راننده از سوي داعشي ها زخمي مي شود 
و مرتضي به طرف آمبولانس مي رود تا به آنها 
کمک کند اما این بار با موشک آمبولانس را 
مي زنند و مرتضي ابتدا زخمي مي شود ولي 

چون در محاصره تکفیري ها قرار مي گیرد، 
به ش��هادت مي رس��د و پیکرش در منطقه 

مي ماند.«
پدر شهید از یادگارهاي شهید، حنانه و ملیکا 
هم مي گوید: » حنانه 10 ساله و ملیکا شش 
ساله است. گویي صبوري پدر در کودکان هم 
بروز یافته است. حنانه و ملیکا به سفارش پدر 
چادر بر سر مي کنند و حجابشان را یادگاري 

از بي بي مي دانند.«
پ��در ش��هید کریم��ي همچنی��ن درباره 
خصوصیات اخلاقي شهید مي گوید: »مرتضي 
انساني صبور و اجتماعي بود. جاذبه ویژه اي 
داش��ت به طوري که با همه اقشار جامعه به 
نحوي ارتباط داشت. با اخلاق و رفتار خوب 
خود جوانان محل را جذب خودش مي کرد و 
محبوبیت زیادي در بین اهالي محل داشت. 
خیلي از خانواده هاي محل خودشان اذعان 
مي کردندکه بس��یاري از جوان��ان محل را 
که برخ��ي انحرافات تهدیدش��ان مي کرد، 
آگاه س��اخته و راه درس��ت را به آنها نشان 

داده است.
فرزندم مدافع حرم شد تا دست تروریست ها 
از دامان پاک مسلمانان کوتاه شود. مرتضي 
در21 دي ماه 1394 به ش��هادت رس��ید و 

مفقودالاثر است.« 

  مبينا شانلو
فرقي برايش نداشت. اغتشاش فتنه گران سال 1388يا فتنه داعش در سوريه و عراق 
و س�امرا. اصل که بر ولايت پذيري باشد زمان و مكان نمي شناس�د راهي ات مي کند و 
شايد در اين مسير شهادت هم نصيبت شود. شهيد جاويدالاثر مرتضي کريمي شالي 
از جنس همين مردان ولايتمدار بود. امر ولايت که برايش تكليف کرد راهي شد. حنانه 
و مليكا را هم گذاشت و گذشت. از همه داش�ته هايش گذشت. او خوب مي دانست که 
براي پرواز بايد گذاش�ت و گذش�ت. . . آنچ�ه در پي مي آيد روايتي کوت�اه در خصوص 
شهيد مرتضي کريمي به نقل از پدرش رجبعلي کريمي شالي است که پيش رو داريد. 

گوي�ا ش�هيد روس�تازاده هس�تند؛ 
آشنايي تان هم در محيط روستا صورت 

گرفت؟
بله، من و همس��رم هر دو اهل روستاي سهنله از 
توابع شهرستان سنقر استان کرمانشاه هستیم. 
خانه ما و خانه پدري همس��رم چند کوچه با هم 
فاصله داشت. خودش بر حسب اتفاق یک بار من 
را دیده  و با خانواده اش مسئله را در میان گذاشته 
بود. ابوذر پاسدار بود. من همیشه آرزو داشتم که با 
یک پاسدار ازدواج کنم. همان روز از سختي هاي 
زندگي با یک نظامي برایم گفتند و اینکه احتمالاً 
پیش بیاید که چند ماهي در مأموریت باشند و من 
هم پذیرفتم. اما هرگز فکر نمي کردم که ابوذرم 
به شهادت برسد و همسر شهید شوم. در نهایت 
من و ابوذر با مهریه 72 سکه، در اول آبان ماه سال 
1389 ازدواج کردیم. من توفیق داشتم شش سال 

در کنار بهترین همراه و همسنگرم باشم. 
ش�هيد امجديان را هم به عنوان همسر 
و هم ب�ه عنوان يک انس�ان ک�ه لياقت 
شهادت در دفاع از اهل بيت را پيدا کرد 

چطور شناختيد؟
ابوذرم بسیار مهربان و دلسوز و بسیار شوخ طبع 
و خیلي متواضع بود. همیش��ه من را مي خنداند 
و مي گفت خوش��حالم که مي توانم بخندانمت و 
ش��اد ببینمت. به من خیلي احترام مي گذاشت 
و در کارهاي کش��اورزي کمک حال خانواده اش 
بود. با هر کسي متناسب با س��ن و سالش رفتار 
مي کرد. چیزي که در ش��هید بیش��تر به چشم 

مي آمد عشقش به اهل بیت بود. 
همسرم به ظواهر خانه و زندگي اهمیت مي داد 
اما دلبس��ته مال دنیا و مادیات نبود. با توجه به 
ویژگي هایي که از ایشان س��راغ داشتم شهادت 
لایقش بود. ابوذر عاشق شهدا بود. عکس شهید 
چمران را داخل کیف سامسونتش چسبانده بود. 
 به نظر شما اين گذاشتن و گذشتن براي 

رزمندگان مدافع حرم دشوار نيست؟
اشتباه است که تصور کنیم مدافعان حرم دلبسته 
خانواده نیستند و دلتنگ نمي ش��وند. اصل کار 
همین اس��ت که مي گذارند و مي روند یعني هنر 
گذشتن از تعلقاتي چون زن و فرزند را دارند. من 
بسیار وابسته ابوذرم بودم. هرگز دوست نداشت 
که ناراحتي من را ببیند. همواره با الفاظ عاشقانه 
من را صدا مي ک��رد و هر روز ی��ادآوري مي کرد 
که چقدر من را دوس��ت دارد. اگر کس��ي پیشم 
بود با زبان عربي اب��راز علاقه مي کرد و مي گفت: 
»اني احبک.« یک روز به اب��وذر گفتم چرا انقدر 
مأموریت مي روي م��ن تاب دوري ت��و را ندارم. 
گفت یادت هست روز اول از زندگي با یک نظامي 
برایت گفتم. یادت هست گفتم مأموریت کاري 
من زیاد است و تو قبول کردي. راست مي گفت. 
شرط کرده بود. اما من عاشقش بودم و دوري اش 
من را رنج مي داد و ب��ه خاطر او تحمل مي کردم. 
ابوذر به دوس��تانش هم گفته بود من مي خواهم 
بروم اما همسرم مخالفت مي کند. او مي گفت اگر 
اجازه بدهي تا من بروم دفعه بعد با هم به زیارت 
مي رویم. مخالفت من به خاطر این بود که طاقت 
دوري اش را نداشتم. وقتي سردار همداني شهید 
شد با ابوذر تماس گرفتم که نرو خطرناک است. 

ابوذرم گفت س��ردار همداني فرمانده بودند، من 
یک نیروي ساده هس��تم. من لیاقت شهادت را 
ندارم. منتها او هم لایق بود و ش��هید شد. بعد از 
ش��هادتش خیلي بي تابي مي کردم ت��ا اینکه به 
خوابم آمد و من را دلداري داد و دستم را گرفت و 
گفت اینقدر گریه نکن. بي قرار نباش من همیشه 
در کنارت هستم. از آن روز تا حالا وجودش را در 

کنار خودم احساس مي کنم. 
از اولين روزهايي که حرف از رفتن و دل 
کندن در خانه تان مطرح ش�د برايمان 

بگوييد. 
خانواده خودم خیلي مخالف بودن��د که او برود. 
ابوذر از رفتن به سوریه و مدافع حرم شدن براي 
من بسیار صحبت مي کرد. من اما بي قراري هاي 
خودم را داشتم و راضي نمي شدم. بار اول بي خبر 
از من رفت. ابتدا من را به مناسبت عید قربان به 
روستا آورد و گفت که باید براي مأموریت به شمال 
برود. من هم چند روزي در منزل پدري ام ماندم. 
بعد از چند روز با من تماس گرفت و از من خواست 
که کاغذ و خودکار آماده کنم تا آنچه مي گوید را 
یادداشت کنم. همانجا فهمیدم که قصد رفتن به 
سوریه دارد. دلم لرزید و گوشي را زمین گذاشتم و 
شروع کردم به گریه کردن. در نهایت راضي شدم 
که برود. پدرش مخالفتي با رفتنش نداش��ت اما 

مادرش بي تاب بود و گریه مي کرد. 
پس چطور راضي شديد؟

وقتي مخالفت مي کردم، مي گفت دستور ولایت 
است. حسین زمان یاري مي طلبد. مي گفت من 
کرمانشاهي هس��تم، با غیرتم باید براي دفاع از 
اسلام براي دفاع از عمه سادات بروم. روز آخري 
که از هم جدا شدیم برایم با لهجه کرمانشاهي شعر 
مي خواند و مي گفت موقع عصر دیدمت. اي کاش 
نمي دیدمت! با من شوخي مي کرد و مي خندید. 
اما آرام و قرار نداش��ت. دلش را کن��ده بود براي 
رفتن. قبلاً مأموریت هاي داخل کشور که مي رفت 
قسم مي خورد که سالم برگردد. ولي براي رفتن 
به س��وریه به ابوذرم گفتم که قسم بخورد سالم 
برمي گردد اما او قسم نخورد و گفت سلامتي من 
را از خدا بخواه. من هم در جوابش چیزي نگفتم. 
وقتي رفته بود تهران تا از آنجا به سوریه برود برایم 
پیامک زد که: »سلام عزیز دلم دارم میرم فرودگاه 
دوس��تت دارم.« این پیامک آخ��رش بود. وقتي 
خواندمش احساس کردم دیگر او را نخواهم دید. 
شنيده ايم که همسرتان در همان اعزام 

اول به شهادت رسيدند؟
بله، ابوذر 17 مهرماه 1394 راهي ش��د. 14 روز 
در منطقه بود که به شهادت رس��ید. تاریخ اول 
آبان ماه 1394مصادف با تاس��وعاي حسیني و 
همچنین مصادف با سالگرد ازدواجمان. آن روز 
حال عجیبي داشتم. دائم در خانه راه مي رفتم. روز 
تاسوعاي حسیني بود. آشفته بودم و از چشمانم 
اشک مي آمد. روز بعدش هم که عاشورا بود و من 
حالم بدتر ش��ده بود. براي ج��اري ام از خاطراتم 
با ابوذر مي گفتم. من بي خبر از ش��هادت ابوذرم 

برایش اشک مي ریختم. 
خبر شهادت همراه زندگي تان را چگونه 

شنيديد؟ واکنش تان چه بود؟ 
ابوذرم روز جمعه ش��هید ش��ده بود. ام��ا ما روز 

دوشنبه از شهادت ایشان مطلع شدیم. دوشنبه 
صبح همراه برادرم به خانه مادر شوهرم رفتیم و 
مادرم را آنجا گریان دیدم. تازه متوجه شدم چه 
اتفاقي افتاده اس��ت و مادرم گفت ابوذرت شهید 
شده، باور نمي کردم چون س��الگرد ازدواجمان 
زنگ زد و تبریک گفت. بعد ه��م به من گفت تا 
پنج روز دیگر نمي تواند تماس بگیرد. من منتظر 
تماسش بودم که خبر شهادتش را دادند. با خودم 
مي گفتم مي روم معراج ش��هدا آنجا ابوذرم بیدار 
مي شود. هنوز امید داش��تم که زنده باشد. چند 
شب اول اصلًا نمي خوابیدم و عکس او را در آغوش 
مي گرفتم و بي قراري مي کردم. با خودم مي گفتم 
اگر پیکرش را بیاورند من نمي توانم زیارتش کنم. 
اما وقتي پیکر را آوردند و دیدمش آرام شدم. فقط 

مي بوسیدمش. این دیدار با پیکرش آرامم کرد. 
از نحوه آسماني شدنش اطلاع داريد؟

او 14 روز در س��وریه ب��ود. گویي خمپ��اره اي به 
اطرافشان اصابت مي کند و ایشان از سمت راست 

دچار مجروحیت مي شود. لبش پاره شده بود، چند 
ترکش به س��ینه اش خورده  و پاي راستش قطع 
شده بود. ابوذر قبل از شهادت به من گفته بود اگر 
اتفاقي برایم افتاد، نکند پیش دوستانم بي قراري 
کني. مراقب رفتارت باش. ناراحتي نکن. از اینکه 
ابوذرم به آرزویش رس��یده خوش��حالم و افتخار 
مي کنم که لیاقت همسري شهید مدافع حرم را 
پیدا کرده ام. ان شاء الله ادامه دهنده راه شهیدانمان 
باشیم. امیدوارم حضرت زینب)س( قبول کنند و 

من را هم در زمره مدافعان حرمشان قرار دهند. 
اين روزها برخي س�عي مي کنند در راه 
مدافعان حرم شبهه ايجاد کنند، پاسخ 

شما به اين حرف ها چيست؟
شوهر من به نداي نایب امام زمان خودش لبیک 
گفت. به نداي امام خامنه اي. او آرزوي ش��هادت 
را داش��ت. او داوطلبانه رفت و ه��ر زماني هم که 
مأموریت سوریه اش عقب مي افتاد بسیار دلخور 
مي ش��د و مي گفت حضرت زین��ب)س( من را 
نطلبیده اند. ابوذر به من و زندگي اش دلبستگي 
داشت. قیمت گذشتن از این دلبستگي چیست؟ 
برخي که سعي مي کنند انگیزه هاي مادي را علت 
حضور مدافعان ح��رم در جبهه ها معرفي کنند، 
خودش��ان لحظات بودن در کنار خانواده را چه 
قیمتي مي گذارند. بگذریم از اینک��ه اصلًا ابوذر 
به این چیزها فکر نمي کرد. شکر خدا زندگي مان 
از لحاظ مادي چیزي کم نداشت و از زندگي مان 
راضي بودیم. او از زندگي اش براي یک هدف والا 
گذش��ت. تا هدف قرب الهي نباشد هیچ انساني 
جان خود را به خطر نمي اندازد. از اینها گذش��ته 
اگر عزیزت نباش��د دنیایي مال و ام��وال به چه 

دردت مي خورد؟
عموم مردم از شهيدشان چطور استقبال 

کردند؟
تشییع باش��کوهي براي ابوذر گرفته شد. اولین 
مدافع حرم شهرستان س��نقر بود و براي همین 
مردم شهیدپرور که شهدا را از خودشان مي دانند 
باشکوه هر چه تمام تر در مراس��م شهید حاضر 
شدند و خیلي عالي از شهید شهرشان استقبال 
کردند. ابوذرم را در نهمین روز از آبان ماه س��ال 
1394 در روس��تاي خودمان س��هنله به خاک 

سپردیم. 
از مسئوليتش�ان در جبه�ه اطلاع�ي 

داشتيد؟
مسئولیتشان فکر مي کنم بیسیم چي بودند. هر 
زماني از مسئولیتش مي پرسیدم طفره مي رفت و 

پاسخ نمي داد. وقتي مي گفتم درجه ات چیست 
مي گفت، من سرباز امام زمان هستم. با شهادتش 
متوجه شدم چه درجه اي دارد. راست هم مي گفت 
سرباز آقا بود که در رکاب مولایش در روز جمعه 
به شهادت رسید و در روز جمعه تشییع و به خاک 
سپرده شد و چهلمین روز ش��هادتش با اربعین 

اباعبدالله مقارن شد. 
دلتنگ ابوذر که مي شويد چه مي کنيد؟

دلتنگ که مي شوم با او هر لحظه صحبت مي کنم. 
من به تلفن همراهش پیام مي دهم ولي او دیگر 

جواب پیامک هاي من را نمي دهد. 
هنوز هم منتظر تماس��ش هس��تم. ه��ر جا که 
مي خواهم بروم مي نویسم و از او اجازه مي گیرم 
و مي گذارم روي لباس هایش. مي روم سر مزارش 
و با او ح��رف مي زنم و از کارهایم مي گویم. س��ر 
س��فره که مي نش��ینم خیلي جاي خالي اش را 
حس مي کنم. ای��ن روزهایم من را ب��ه یاد زنان 
صبور دوران جنگ مي اندازد که صبوري کردند 

و پیروزي نصیب ما شد. 
همرزمان�ش از همس�رتان و چگونگي 

حضورش صحبتي نكردند؟
 یکي از همکارانش مي گفت ابوذر همیشه سر کار 
روي یک برگه مي نوشت: شهید ابوذر امجدیان. 
خوش به س��عادتش و ب��ه او غبط��ه مي خورم و 
مي گویم ابوذرجان مگر ق��ول ندادي بروي و بعد 
بیایي من را ببري س��وریه زیارت. همرزمانش از 
جسارت و شجاعتش هم برایم بسیار مي گویند. 
تعریف مي کردندکه همیش��ه آقا اب��وذر با روي 
گشاده به عملیات مي رفت و به رزمنده ها مي گفت 
بچه ها بدوید بروید  عملیات بدوید برویم حمله و 
همه مي خندیدند. دوستش مي گفت لحظات آخر 
آب برایش بردم و او نخورد و با لب تشنه به دیدار 

اربابش امام حسین)ع( رفت. 
چ�ه درد دل�ي با حض�رت زين�ب)س( 

داريد؟ 
مي خواهم بگویم عمه جان، ابوذرم آمد تا مدافعت 
شود. هواي من را داشته باش. هواي بي قراري هایم 
را و دل بي تابم را. خانم جان دست من را هم بگیر تا 
بتوانم مدافعت شوم. تو خود مي داني که من چقدر 
ابوذرم را دوست داش��تم و او را به تو هدیه کردم. 
من از  دوست داشتني ترین زندگي ام گذشتم تا به 
لبخند رضایتي از تو برسم. من از او گذشتم تا تو بار 
دیگر بند هاي اسارت را نبیني. بي بي جان عاقبت 
من را هم چون ابوذرم شهادت قرار بده و زیارتي 

که حلاوتش طعم تلخ فراق را از من دور کند. 

گفت وگوي »جوان« با همسر شهيد ابوذر امجديان اولين شهيد مدافع حرم شهرستان سنقر 

راست مي گفت سرباز امام زمان )عج(  بود

هر زماني از مس�ئوليتش مي پرسيدم 
طفره مي رفت و پاس�خ نمي داد. وقتي 
مي گفتم درجه ات چيس�ت مي گفت، 
م�ن س�رباز ام�ام زم�ان هس�تم. ب�ا 
شهادتش متوجه ش�دم چه درجه اي 
دارد. راست هم مي گفت سرباز آقا بود 
که در رکاب مولاي�ش در روز جمعه به 
شهادت رسيد و در روز جمعه تشييع 
و به خاك سپرده ش�د و چهلمين روز 
شهادتش با اربعين ابا عبدالله مقارن شد

   صغري خيل فرهنگ 
ش�هداي مدافع حرم تربيت يافتگان مكتب اهل بيت هس�تند و اين روزها سربازي اهل بيت 
پاداشي به ارزشمندي شهادت دارد. شهيد ابوذر امجديان که نام خود را به عنوان اولين شهيد 
مدافع حرم شهرستان سنقر کرمانشاه به ثبت رسانده است، عشق به اهل بيت را از روضه هايي 
به عاريه دارد که از کودکي پاي آنها بزرگ شده بود. چنين عشقي بود که باعث شد او در آبان 
ماه سال 94 مصادف با تاسوعاي حس�يني به شهادت برس�د. در گفت و گو با مريم امجديان 
همسر شهيد نگاهي گذرا به زندگي يكي ديگر از ستارگان آس�مان دفاع از حرم مي اندازيم.
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انتقاد پلیس راهور از استاندارد 
برخی خودروهای وارداتی

جانشین رییس پلیس راهنمایی و رانندگی فراجا با بیان 
اینکه شنیده ایم که بناست به دلیل عدم توانایی در تولید 
سوخت یورو۶ از ورود خودروهای دارای استاندارد یورو۶ 
به کشور نیز جلوگیری شود، گفت: ورود خودروهای فاقد 
استاندارد روز دنیا با آلاینده بالا به هیچ عنوان به صلاح 
کشور و مردم نخواهد بود، چرا باید مجوز ورود و تردد 
به خودروهایی را در جاده ها و شهرهای کشور بدهیم که 
قرار است در طول عمر چهل، پنجاه ساله خود، آلایندگی 

بالایی تولید کنند؟
واردات  موضوع  به  اشاره  با  حسینی  تیمور  سید  سردار 
شنیده  که  آنطور  متاسفانه  گفت:  کشور  به  خودرو 
می شود بناست تا با یک بهانه واهی از ورود خودروهای 
دارای استاندارد یورو۶ به علت ناتوانی در تولید این نوع 
نوع  آخرین   ،۶ یورو  شود.  جلوگیری  کشور  در  سوخت 
بسیار  آلایندگی  که  دنیاست  در  خودرو  سوخت  تولید 
کمی دارد و قرار بود تا در انتخاب خودروهای وارداتی، 

استفاده از این نوع سوخت مورد توجه قرار بگیرد.
نیز   ۱4۰۰ اسفندماه  در  دیگر  طرف  از  داد:  ادامه  وی 
هیئت وزیران در خصوص ماده 4 آیین نامه فنی، موضوع 
تبصره  عنوان  به  را  اصلاحیه ای  پاک  هوای  قانون  دوم 
قید شده  به صراحت  اضافه کردند که در آن  ماده  این 
از استاندارد سوخت  بود که خودروهایی وارد شوند که 
با  اینکه  بر  تأکید  با  حسینی  باشند.  برخوردار   ۶ یورو 
بهانه قادر نبودن به تولید سوخت یورو ۶ در داخل، این 
اصلاحیه را نقض و به غلط تصمیم به حذف این تبصره 
گرفتند، گفت:ما قرار نیست در مقابل تصمیمات اشتباه 
که  کشوری  می شود  مگر  ندهیم،  نشان  عکس العمل 
بزرگ ترین صادرکنندگان نفت در جهان است،  از  یکی 
نتواند سوخت یورو ۶ تولید کند؟ جانشین رییس پلیس 
راهور فراجا با طرح این پرسش که چه نگاهی است که 
کشور  در  سوخت  نوع  این  تولید  به  قادر  که  می گویند 
نیستیم؟ توضیح داد: وزارت نفت بر اساس قوانین مندرج 
 ۶ یورو  سوخت  تولید  به  مکلف  پاک،  هوای  قانون  در 
زمان  بودجه،  کسری  علت  به  ولی  بوده  سال ۱4۰۰  از 
حسینی  است.  کرده  موکول  بعد  ماه های  به  را  تولید 
دلیل  به  نیز  در حال حاضر  نفت  وزارت  اینکه  اشاره  با 
یورو  تولید سوخت  هزینه  بودن  بالا  و  نقدینگی  کمبود 
۶، درخواست به تعویق افتادن تولید این نوع سوخت را 
به دولت اعلام داشته است، اظهارکرد: البته وزارت نفت 
موجود،  مشکلات  شدن  برطرف  از  بعد  که  است  گفته 
به تولید سوخت یورو ۶ خواهد پرداخت و در تولید آن 
رفع  از  بعد  اینکه  بیان  با  وی  ندارد.  مشکلی  هیچ گونه 
سوخت  تولید  زودی  به  نفت  وزارت  موجود،  مشکلات 
ورود  دلیل،  همین  به  و  کرد  خواهد  شروع  را   ۶ یورو 
خودروهای فاقد استاندارد روز دنیا با آلاینده بالا به هیچ 
عنوان به صلاح کشور و مردم نخواهد بود، تصریح کرد: 
چرا باید مجوز ورود و تردد به خودروهایی را در جاده ها و 
شهرهای کشور بدهیم که قرار است در طول عمر چهل، 
پنجاه ساله خود، آلایندگی بالایی تولید کنند؟ جانشین 
رییس پلیس راهور فراجا با بیان اینکه وزارت نفت ظرف 
خواهد  آغاز  را   ۶ یورو  سوخت  تولید  آینده،  ماه های 
کرد، گفت: به همین دلیل، مافیای خودرو به دنبال هر 
رانت هایی  از  سوءاستفاده  با  بازار  هدایت  برای  بهانه ای 
است که در اختیار دارد. صدالبته که این موضوع از دید 
ما پنهان نبوده و همه تلاش خود را خواهیم کرد تا با 
خودکفایی در تولید سوخت یورو ۶، خودروهای باکیفیت 

روز دنیا را وارد کشور کنیم.
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تقریبا  دانش آموزان،  بین  امتحان  از  ترس  تردید  بدون 
همه گیر و رایج است و می توان گفت مهم ترین علت این 
می آید؛  دست  به  امتحان  از  که  است  نتیجه ای  موضوع، 
و  مردودی محسوب شده  یا  قبولی  مدرک  که  نتیجه ای 

باعث ارتقاء، تهدید، تشویق و یا تنبیه می شود.
در ادامه مهم ترین عوامل ایجاد ترس و اضطراب امتحان، 
این  در  خانواده ها  و  والدین  نقش   ، آن  کاهش  راه های 
زمینه )مخصوصاً در این روزهای کرونایی(، نکات تغذیه ای 
مورد توجه در ایام امتحانات و انواع روش های مطالعه را 

مورد بررسی قرار می دهیم.

مهم ترین عوامل ایجاد ترس و اضطراب امتحان:
۱ - ترس از فراموش کردن مطالب خوانده شده
۲ - سخت گیری معلمان در طول سال تحصیلی

۳ - انتظار بیش از حد والدین
4 - عدم وجود خود باوری در فرد

۵ - نامشخص بودن سؤالات
۶ - عدم آمادگی کافی برای امتحان

امتحان  از  از مشخص شدن مهمترین عوامل ترس  پس 
امتحان می  از  ترس  بررسی روش های کاهش  به  اکنون 
پردازیم که در این خصوص نظرات مختلفی وجود دارد و 

مهم ترین آنها به شرح زیر است:
۱ - تنظیم برنامه خواب و استراحت

برخی با این تصور که هنگام امتحانات برای مطالعه بیشتر 
باعث  خود  خوابید،  کم  خیلی  یا  و  خوابید  نباید  اصلا 
مطالب  در  بیشتر  فراموشی  نتیجه  در  و  ذهنی  خستگی 
خوانده شده می گردند. کاهش زمان خواب در حد متعادل 

مطلوب است، اما افراط در آن هرگز مفید نخواهد بود
۲ - پرهیز از کاهش تغذیه 

خواهد  بر  در  نامطلوبی  اثرات  تغذیه  در  تفریط  و  افراط 
تغذیه  نیز  و  کافی  استراحت  و  خواب  با  باید  داشت. 
مناسب، از لحاظ روحی و جسمی، خود را آماده امتحان 

کرد.
۳ - آماده شدن برای امتحان

برنامه ریزی و روش های صحیح مطالعه در طول  داشتن 
سال تحصیلی

الف - مطالب درسی را به تدریج و در طول زمان مرور 
کنید، نه اینکه در آخرین دقایق قبل از امتحان به مطالعه 

فشرده بپردازید.

فشرده ای  یادداشت های  خود،  یادداشت های  از   - ب 
مطالب  مرور  و  رمزگردانی  ذهنی،  بازسازی  تا  بردارید، 

برایتان مفید واقع شود
ج - سعی کنید به نوع آزمون پی ببرید، تا بتوانید مطالعه 

خود را متناسب با آن پیش ببرید.
دارید جزو  انتظار  که  مطالبی  بر  بیشتر  تأکید   -  4

سؤالات امتحانی باشد
می توانید محدوده سؤالاتی را که در امتحان مطرح خواهد 
شد، حدس زده و بیشتر به آنها بپردازید. برای این منظور 
کرد.  خواهند  کمک  گذشته  سال های  امتحانی  سؤالات 
همچنین توجه به مطالب و موضوعاتی که استاد و یا معلم 

در کلاس درس بیشتر روی آنها تکیه می کند.
۵ - پرهیز از اضطراب های متفرقه

اگر  نکنید.  دنبال  را  فوتبال  مسابقات  امتحان  مثلا شب 
امتحان قبلی رضایت بخش نبوده است، به آن نیندیشید و 
تحلیل امتحان قبلی را به فرصت مناسب خودش موکول 

کنید.
۶ - داشتن تصور ذهنی مثبت از خود

به جای پرداختن به جنبه های منفی، همواره یک تصویر 
ذهنی مثبت از خودتان داشته باشید و پس از تلاش کافی 

جهت مطالعه مطالب به موفقیت خود امیدوار باشید.
یاد خداوند همیشه و در همه حال  نام و  ۷ - ذکر 
باعث آرامش انسان می شود، پس بهتر است واجبات 

را به طور مرتب و سر وقت به جا آوریم.

نقش خانواده ها در کاهش ترس و اضطراب امتحان
۱ ـ محیط خانواده و جو عاطفی حاکم بر آن باید دور از 

تنش های عاطفی و مشاجره باشد.
۲ ـ سعی شود در ایام امتحانات، رفت وآمد و مهمانی های 

خانوادگی تعطیل یا محدود گردد.
مطالعه  برای  سروصدا  بی  و  آرام  فیزیکی  محیط  ـ   ۳

دانش آموزان فراهم کنید.
4 ـ به استراحت و خواب دانش آموزان توجه کافی داشته 

باشید.
یا  حذف  را  دانش آموزان  به  محوله  خانگی  وظایف  ـ   ۵

کاهش دهید.
حمایت  به  نیاز  دانش آموزان  امتحانات،  هنگام  در  ـ   ۶
عاطفی و اطمینان بخشی بیشتری دارند لذا در این زمینه 

اقدام موثر داشته باشید.
امکان  حد  تا  تلویزیون  برنامه های  تماشای  ساعات  ـ   ۷

کاهش یابد.
بچه ها خودداری  در  جا  بی  دلهره  و  ترس  ایجاد  از  ـ   ۸

نمایید.
برای مطالعه  از حد  توقعات بی جا و فشار بیش  از  ـ   ۹

خودداری کنید.
از  یکی  در  موفقیت  از  فرزندتان  که  صورتی  در  ـ   ۱۰
امتحانات رضایت خاطر نداشت، مورد حمایت قرار گیرد و 

از سرزنش نمودن او خودداری کنید.
مطالعه  برای  اتاق  در  دانش آموز  کردن  حبس  از  ـ   ۱۱
استراحت و  اجازه  به دانش آموز  و  کردن خودداری شود 

تفریح لازم نیز داده شود.
۱۲ ـ تغذیه دانش آموز مناسب و مقوی باشد.

فرزندان،  از  توانایی  حد  از  بیش  و  بالا  انتظارات  ـ   ۱۳
باشد پس  موثر  آن  و شدت  اضطراب  ایجاد  در  می تواند 

انتظارات مذکور را تعدیل کنید.
۱4 ـ کمال گرایی بیش از حد والدین و وسواس شدید 
در  اضطراب  ایجاد  باعث  بالا  نمرات  به  نسبت  خانواده 

فرزندان می شود.
پرهیز  دیگران  با  و  یکدیگر  با  فرزندان  مقایسه  از  ـ   ۱۵

کنید.
۱۶ ـ از تأکید بیش از حد بر درس خواندن اجتناب کنید.

آنان  در  دانش آموزان،  به  بخشی  اطمینان  ضمن  ـ   ۱۷
ایجاد انگیزه نموده و با ارائه پاداش و تقویت های مطلوب 

آنها را به نکات تغذیه ای در ایام امتحانات تشویق کنید:
بسیاری از دانش آموزان روزهای پیش از امتحان را تا حد 
و  غذا  که  می کنند  تصور  و  می پردازند  مطالعه  به  امکان 
تغذیه  با  مانع مطالعه می شود، در صورتی که  استراحت 

صحیح می  توان بازده فکری را افزایش داد.
برای  را  توان شما  زیر  توصیه  های  و  نکات  کارگیری  به 

یادگیری بهتر و موفقیت در امتحانات افزایش می دهد:
کار  این  برای  و  نخورید  غذا  مطالعه  یا  کار  زمان  -در   ۱
زمان خاصی را در نظر بگیرید تا با آرامش بیشتری غذا 

بخورید.
غذاهای  که  می دهد  نشان  دانشمندان  بررسی های   -  ۲
نشاسته ای مانند ماکارونی، برنج و نان به دلیل تأثیر در 

بهبود کیفیت خواب، در شب امتحان مفید هستند.
۳ - صبح روز امتحان بهتر است به منظور افزایش کارایی 
مانند  فیبر  از  یا سرشار  پروتئین  از  مواد سرشار  از  مغز، 
تخم  مرغ، نان سنگک یا بربری با عسل یا پنیر استفاده 

شود.
اضطراب  که  دانش آموزانی  به  تغذیه  کارشناسان   -  4
زیادی دارند و نمی توانند صبحانه مفصلی بخورند، توصیه 

می کنند از موز و مقداری کشمش استفاده کنند.
زیاد،  اضطراب  دلیل  به  دانش آموزان  از  بعضی   -  ۵
امتحانات خود را خراب می کنند، بنابراین بهتر است برای 
مقابله با این اضطراب از غذاهای مناسب استفاده کنند. 
بعضی از سبزی ها از قبیل ریحان، نعنا، کاهو و سیب در 

کاهش اضطراب بسیار مفید هستند.
۶ - خوردن نان و پنیر و گردو یا یک ظرف عدسی در 
روز امتحان کمک می کند تا در طول امتحان آرام باشید. 
همچنین خوردن عسل و نوشیدنی های حاوی عسل در 

کاهش اضطراب بسیار موثر است.
۷ - خوردن جگر، گوشت و ماهی، کمک زیادی در کاهش 
اضطراب می کند، زیرا کم  خونی نیز یکی از دلایل کاهش 

یادگیری و تمرکز است
۸ - در ساعات مطالعه از خوردن ماست ترش و دوغ ترش 
بپرهیزید و خوردن روزانه شیر و همچنین ماست شیرین 

را فراموش نکنید
 ادامه دارد...

راهکارهایی برای یادگیری بهتر و موفقیت در امتحانات

بلوکه کردن بخشی از وام ها
 خلاف قانون و  شرع است



وزارت کشور
 موافق تجمعات قانونی است

جمعیت ظرف 7 سال افزایش نیابد 
دچار بحران می شویم

صفحه )4(صفحه )4(

قانونی  تجمعات  موافق  کشور  “وزارت  اینکه  بیان  با  کشور  وزیر 
و  است  شده  تهیه  قانونی  تجمعات  دستورالعمل  گفت:  است”، 
با  تجمع کنندگان، مشکلی  امنیت  از  اطمینان  رعایت  در صورت 
این مساله نداریم. احمد وحیدی در حاشیه جلسه علنی روز سه 
ارائه گزارش عملکرد  به منظور  شنبه مجلس شورای اسلامی که 

دستگاه های مسئول در اجرای قانون حمایت از خانواده...

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: یکی از مشکلات 
کشور موضوع سالخوردگی جمعیت است و فقط یک دریچه هفت 
ساله داریم که اگر در این مدت افزایش جمعیت را در دستور کار 
قرار ندهیم، کشور دچار بحران خواهد شد.  در جلسه علنی روز 
سه شنبه مجلس شورای اسلامی، گزارش مشترک کمیسیون های 

فرهنگی، اجتماعی و بهداشت و درمان در مورد نحوه ...
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شوتی ها، عامل اصلی تلفات 
و حوادث رانندگی در استان 

راهکارهایی برای 
یادگیری بهتر و 

موفقیت در امتحانات

مدیرکل پزشکی قانونی استان خبر داد

مرگ ۳۱ نفر براثر سوء مصرف
 مواد مخدر در استان

و  کهگیلویه  استان  قانونی  پزشکی  مدیرکل 
مواد  براثر سوء مصرف  نفر  مرگ ۳۱  از  بویراحمد 
روز  امینی  کامروز  داد.  خبر  استان  این  در  مخدر 
خبرنگاران  جمع  در   ۱4۰۱ ماه  آذر   ۲۱ دوشنبه 
مخدر  مواد  مصرف  از  ناشی  مرگ  اینکه  بیان  با 
ارجاعی به مراکز پزشکی قانونی استان طی ۸ ماهه 
امسال 4۵ درصدی کاهش داشت، گفت: در ۸ ماهه 
امسال، ۳۱ نفر به علت فوت ناشی از سوء مصرف 
مواد مخدر و محرک به مراکز پزشکی قانونی ارجاع 
سال  مشابه  مدت  به  نسبت  تعداد  این  که  شدند 
وی  دهد.  می  نشان  را  درصدی   4۵ کاهش  قبل 

اظهارکرد: طی این مدت، مجموع فوتی های...

کرد:  تاکید  اسلامی  شورای  مجلس  رییس 
اجرای  در  کار  اساس  باید  هوشمندسازی 
خانواده  و  جمعیت  جوانی  از  حمایت  قانون 
باشد و در غیر این صورت در شفاف سازی،ر 
مردمی سازی و کارآمدسازی موفق نخواهیم 

بود.
 - آذر   ۲۲  - سه شنبه  روز  علنی  جلسه  در 
مشترک  گزارش  اسلامی،  شورای  مجلس 
کمیسیون های فرهنگی، اجتماعی و بهداشت 
و درمان در مورد نحوه عملکرد دستگاه های 
مسئول در اجرای قانون حمایت از خانواده و 
و  گرفت  قرار  کار  دستور  در  جوانی جمعیت 
بعد از سخنان وزرای بهداشت و دفاع و برخی 
از نمایندگان در این باره، محمدباقر قالیباف 
در جمع بندی این گزارش گفت: در یک سال 
گذشته دولت و مجلس تلاش کرده است این 
اجرایی کند و  و  به تصویب رسانده  را  قانون 
به خصوص  برداشتند.  قبولی  قابل  های  گام 
وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی در 
قدردانی  جای  که  شدند  واقع  موثر  باره  این 
دارد. رییس مجلس شورای اسلامی افزود: در 
این موضوع چند نکته است اگر به آن توجه 
این  نتوان  زمان مقرر  نکنیم ممکن است در 
اینکه  نخست  کرد.  جبران  را  ماندگی  عقب 
معاون  حسینی  آقای  ویژه  به  دولت  وزرای 
که  کنند  دقت  باید  رییس جمهور،  پارلمانی 
مقرراتی  و  آیین نامه ها  از  سال  یک  حدود 
بخشی  هنوز  و  است  گذشته  دارد  وجود  که 
نامه ها تکمیل نشده است. وی  این آیین  از 
دارد که ۱۵  آیین نامه وجود  کرد: ۲۶  تاکید 
آیین نامه آن تصویب شده است و حدود ۱۱ 
آیین نامه دچار عقب ماندگی است. همچنین 
ردیف  جمعیت  جوانی  برای  موضوع  امسال 
تبصره  )ب(  بند  در  که  است  داشته  بودجه 
۱۷ لایحه بودجه به آن اشاره شده است ولی 
که  است  نداده  رخ  اتفاقی  باره  این  در  عملًا 
این زیبنده نیست. در حالی که در این قانون 
شورای  مجلس  رییس  است.  بوده  دراولویت 
قانون جوانی  به برخورداری  اشاره  با  اسلامی 

جمعیت از چهار بخش گفت: بخش....

و  کهگیلویه  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
رانندگی  حوادث  اصلی  عامل  شوتی ها  گفت:  بویراحمد 
 ۲۱ دوشنبه  روز  حاجی زاده  هستند.کیامرث  استان  در 
آذرماه ۱4۰۱ در نشست کمیسیون ایمنی راه ها با تاکید 
روکش  جمله  از  راه ها  ایمنی  مصوبات  شدن  اجرای  بر 
آسفالت، نصب روشنایی و رفع نقاط کور در زمینه آنتن 
دهی تلفن همراه در محورهای ارتباطی استان از جمله 
پاتاوه به دهدشت افزود: این مصوبات قرار بود ۳۰ آبان 
انجام شوند اما با وجود تخصیص اعتبار انجام نگرفته و 
در صورتی که تا ۳۰ آذر انجام نشود اقدام دیگری صورت 

می گیرد. وی حمل اجساد در حوادث...

معاون عمرانی استاندار عنوان کرد:

2

2

2 4

سرپرست اداره منابع طبیعی و آبخیزداری باشت:

حکم قلع و قمع و رفع تصرف 
در ۱۴ هکتار از اراضی ملی 

باشت اجرا شد

با ایجاد پل برای  بیدانجیر؛

خداحافظی با “گرگر” 
در کهگیلویه و بویراحمد

اجرای قانون افزایش جمعیت 
نیاز به هوشمندسازی دارد

2

2

با احیای واحدهای راکد در کهگیلویه و بویراحمد ؛

یک قدم تا رونق 
و آبادانی استان

3

بیش از شش سال از زمانی که برای اولین بار لایحه جامع انتخابات تهیه شد 
می گذرد ولی هنوز این لایحه به قانون تبدیل نشده است.

انتخابات وزارت کشور خبر داده است که لایحه  محسن اسلامی مدیرکل 
این زمینه گفته  او در  ارسال شده است.  به دولت  انتخابات تهیه و  جامع 
است که »در راستای تحقق وعده ها و برنامه های مقام عالی وزارت مبنی بر 
تدوین لایحه جامع انتخابات با هدف تجمیع قوانین انتخابات، ایجاد وحدت 
رویه، سهولت و شفافیت، کارگروه تخصصی با حضور مدیران و کارشناسان 
جلسات  برگزاری  با  و  تشکیل  سیاسی  معاونت  محوریت  با  کشور  وزارت 
مستمر، لایحه جامع انتخابات مبتنی بر سیاست های کلی انتخابات، ابلاغی 
مقام معظم رهبری، تدوین شد.« اسلامی ابراز امیدواری کرده که این لایحه 
به سرعت در دستور کار هیات دولت جهت تقدیم به مجلس شورای اسلامی 

قرار گیرد.
اولین بار در سال ۹۵ چنین لایحه ای در دولت تصویب شده بود. عبدالرضا 
رحمانی فضلی وزیر کشور دولت روحانی پس از آنکه انتخابات مجلس دهم 
و خبرگان رهبری را در سال ۹4 برگزار کرد به این نتیجه رسید که اجرای 
انتخابات با وجود چهار قانون برای چهار انتخابات ریاست جمهوری، مجلس 
شورای اسلامی، مجلس خبرگان رهبری  و شوراهای اسلامی شهر و روستا  
کار سختی است و بهتر است یک قانون جایگزین این قوانین پراکنده شود. 
تهیه  را  انتخابات  در سال ۹۵ لایحه جامع  وزارت کشور  اساس  بر همین 
ابلاغ  انقلاب  انتخابات توسط رهبر  از آنکه سیاست های کلی  اما پس  کرد 
شد، وزارت کشور این لایحه را در مهر ۹۵ پس گرفت و آن را بر اساس 

سیاست های کلی انتخابات، مجددا تنظیم کرد.
این لایحه در یهمن ۹۷ به مجلس دهم ارسال شد اما نمایندگان بررسی آن 
را در اولویت قرار ندادند زیرا خودشان طرحی در مجلس در دست بررسی 
داشتند که البته طرح آنها هم به سرانجام نرسید و عمر این مجلس هم به 

پایان رسید. دولت از مجلس یازدهم خواست تا این لایحه را مورد بررسی 
یازدهم  مجلس  در  روحانی  دولت  برای  البته گوش شنوایی  که  دهد  قرار 
وجود نداشت و نمایندگان طرح دیگری را برای اصلاح قانون انتخابات ارائه 
دادند که البته این طرح هم به تصویب نرسید و انتخابات ۱4۰۰ با همان 

قانون قبلی برگزار شد.
پس  مجلس  از  انتخابات  جامع  لایحه  سیزدهم،  دولت  آمدن  کار  روی  با 
گرفته شد و وزارت کشور تهیه لایحه دیگری را آغاز کرد. مجلس یازدهم 
هم همزمان بررسی طرح اصلاح قانون انتخابات را شروع کرد. با این حال 
نمایندگان مجلس در روز ۱۶ آذر امسال با کلیات این طرح مخالفت کردند 
و در روز ۲۱ آذر هم وزارت کشور از نهایی شدن این لایحه و ارسال آن به 

دولت خبر داد.
کل  مدیر  اسلامی  ولی  است  نشده  منتشر  لایحه  این  متن  هنوز  هرچند 
ساماندهی  انتخابات،  نامزدهای  مالی  شفافیت  سامانه  وجود  کشور  وزارت 
ثبت  پیش  الکترونیکی،  صورت  به  انتخابات  برگزاری  انتخابات،  تبلیغات 
نام نامزدها، در نظر گرفتن یک بازه مناسب تر در فرایند ثبت نام و احراز 
صلاحیت ها و پیش بینی هیات های اجرایی مرکزی را از ویژگی های لایحه 

جامع انتخابات برشمرده است.
مجلس  در  بررسی  سپس  و  دولت  در  بررسی  نوبت  در  اکنون  لایحه  این 
شورای اسلامی قرار دارد. از اولین باری که لایحه جامع انتخابات در سال 
۹۵ تهیه شده، بیش از شش سال گذشته اما این لایحه هنوز به قانون تبدیل 
دوره مجلس خبرگان  و ششمین  دوازدهم   انتخابات مجلس  است.  نشده 
رهبری هم در ۱۱ اسفند سال آینده برگزار خواهد شد ولی باید منتظر ماند 
که آیا بالاخره لایحه جامع به انتخابات ۱4۰۲ می رسد و می تواند مشکل 

وجود قوانین پراکنده انتخاباتی و سایر مشکلات انتخابات را حل کند؟

فرمانده کل سپاه:

 دارایی ما برای مقابله 
با دشمنان مردم هستند

شیوه  سپاه  امروز  اینکه  بیان  با  سرلشکر سلامی 
را می داند  با دشمن در تمامی عرصه ها  مقابله 
گفت: علمی که سپاه به وسیله آن اقدامات خود را 
صورت می دهد الزاما دانش های رایج موجود در 
کتب نیست بلکه بخش مهمی از آن دانشی است 
به  تولید می کند و در میدان مجاهدت  که سپاه 

دست آمده است.
فرمانده  سلامی  حسین  پاسدار  سرلشکر  سردار   
همایش  در  اسلامی  انقلاب  پاسداران  سپاه  کل 
فرماندهان  از  با حضور جمعی  پژوهش که  هفته 
برگزار  فرماندهی کل سپاه  در ستاد  و مسئولین 
که  هایی  مسئولیت  و  رسالت  اینکه  بیان  با  شد، 
عهده  بر  اسلامی  انقلاب  از  پاسداری  در  سپاه 
چند  محیطی  از  کامل  شناخت  از  متاثر  دارد 
گفت:  است  متعدد  عوامل  تاثیرگذاری  با  وجهی 
ما برای جهت دهی اصولی به ماموریت ها نیازمند 
و مهندسی، دینی  فنی   ، علوم  از  شناخت دقیق 
تا علوم اجتماعی  تاریخ و جغرافیا  و روانشناسی، 

و... هستیم.
مطالعه  بدون  اینکه  بیان  با  سلامی  سرلشکر 
به  نسبت  دقیق  شناخت  و  تاریخی  روندهای 
مختلف  موضوعات  قبال  در  سیاست  اتخاذ  آنها، 
طور  به  گفت:  است  دشوار  امروزی  مقطع  در 
و  استعماری  اقدامات  روند  از  اگر شناختی  مثال 
استکباری انگلیس و امریکا طی دهه های مختلف 
نداشته باشیم امتداد اقدامات و روندها برابر آنان 

را نمیتوانیم به درستی تنظیم کنیم.
جامعه  و  ها  ملت  فرهنگ  با  ما  اگر  افزود:  وی 
باشیم  نداشته  آشنایی  ها  ارزش  و  رفتار  شناسی 
سایر  با  خود  مراودات  از  بسیاری  توانیم  نمی 
و  کنیم  تنظیم  به درستی  را  و کشورها  ها  ملت 
به کارگیری  به ما در  این شناخت علوم مختلف 

سیاست ها کمک شایانی می کند.
فرمانده کل سپاه دانش را ثروت اصلی این نهاد 
پیش رونده و پیش برنده خواند و گفت: علمی که 
سپاه به وسیله آن اقدامات خود را صورت می دهد 
الزاما دانش های رایج موجود در کتب نیست بلکه 
تولید  سپاه  که  است  دانشی  آن  از  مهمی  بخش 
می کند و در میدان مجاهدت به دست آمده است.
وی افزود: اگر در دوران دفاع مقدس می خواستیم 
به اصول و قواعد رایج نظامی دنیا عمل کنیم آن 
برای  را  توانست نظام دفاعی ما  علوم هرگز نمی 
موفقیت همراهی کند بلکه سپاه و نیروهای مسلح 
ما دانشی را از دل تجربه و تولید کردند که امروز 

نیز به عنوان الگویی الهام بخش از آن نام برده می 
شود. سرلشکر سلامی غافلگیری را محصول عدم 
اطلاع دشمن نسبت به سبک عمل ما دانست و 
گفت: نتیجه عدم تکیه بر قواعد مرسوم و تولید 
متعال  خداوند  به  اتکا  با  نوآورانه،  بومی  علم 
دفاع  دوران  ارزشمند  دستاوردهای  و  توفیقات 
به  فرمانده کل سپاه  زد.  رقم  ما  برای  را  مقدس 
ابداعی را مبتنی بر بهره  کارگیری تاکتیک های 
مندی از نیروی انسانی مومن و مجاهد دانست و 
توسط  سپاه  که  امنیت  بومی سازی   : کرد  اظهار 
آن امنیت مناطق مرزی در شمال غرب و جنوب 
علوم  از  دقیق  آگاهی  با  کند  تأمین می  را  شرق 
شناسی  جامعه  جغرافیا،   ، تاریخ  از  اعم  مختلف 
، روانشناسی و سایر حوزه ها می باشد. سرلشکر 
تمامی  تنیدگی  را محصول درهم   امنیت  سلامی 
از اجزای  تنها یکی  علوم توصیف و تصریح کرد: 
امنیت علوم نظامی و امنیتی است اما می بایست 
تمامی علوم را شناخت تا بر توطئه ها و ترفندهای 
خصمانه دشمن غلبه کرد ؛ دانشی که سپاه بر پایه 
آن عمل میکند از این جنس است و می بایست 

روز به روز این مهم را تقویت کرد.
فنی  دانش های  اینکه  بیان  با  فرمانده کل سپاه 
ابزار ساز هستند اما هدایت انسان با علوم انسانی 
صورت می پذیرد اظهار کرد: از دیدگاه غرب در 
معیارهای  و  اخلاق  نظامی  علوم  و  سیاست  علم 
کشتار   ، الگو  این  با  و  ندارد  جایگاهی  اخلاقی 
با  ناکازاکی  و  هیروشیما  در  انسان  زیادی  تعداد 
اما  ؛  ندارد  آنها  با اصول  منافاتی  ای  بمب هسته 
در قواعد اسلامی حتی شیوه مبارزه با دشمن نیز 
این  و  تبعیت می کند  انسانی  و  از اصول اسلامی 
فضیلت ها که امروز به دانش تبدیل شده اند وجه 

تمایز سپاه اسلام با کفر است.
ما  اگر   : کرد  تاکید  ادامه  در  سپاه  کل  فرمانده 

هستیم  اسلامی  نوین  تمدن  تحقق  دنبال  به 
به  را  فنی  و  اسلامی  علوم  شناخت  می بایست 
خوبی و کنار هم به کار گیریم و سپاه در تحقق 
پرچمدار  علوم  جامع  از  بهره گیری  و  مهم  این 
با  دشمن  اینکه  بیان  با  سلامی  سرلشکر  است. 
را  خود  شیطانی  اهداف  راهبرد،  و  ریزی  برنامه 
دنبال می کند گفت : اینکه امروز جبهه دشمن 
متعدد  های  رسانه  و  ابزار  از  برخورداری  رغم  به 
ناکام  ایران  انقلاب اسلامی و ملت  برابر  و متکثر 
که  است  اقتداری  و  قدرت  دلیل  به  است  مانده 
نظام اسلامی ما از دل رخدادها و حوادث طی این 

چهار دهه بدست آورده است.
شیوه  سپاه  امروز  اینکه  بیان  با  سرلشکر سلامی 
را می داند  با دشمن در تمامی عرصه ها  مقابله 
گفت: در مقطع کنونی تمام دشمنان ما به میدان 
اما  دهند  را شکست  اسلامی  انقلاب  تا  اند  آمده 
به رغم برخورداری از تمامی ابزارها برابر ما هیچ 
و  ، هوا  راه ها در زمین  نمیتوانند کنند و  کاری 
دریا بر آن ها بسته است و با علم به این موضوع 
آورده  هجوم  باورها  و  ذهن  و  مجازی  فضای  به 
است که در این عرصه نیز باید با دشمن شناسی، 
عملیات  های  تاکتیک  شناخت  و  آگاهی بخشی 
روانی و رسانه ای دشمن توطئه ها را ناکام گذاریم.
دارایی   : کرد  تاکید  ادامه  در  سپاه  کل  فرمانده 
سپاه  و  مردم هستند  دشمنان  با  مقابله  برای  ما 
همواره خادم و خدمتگزار مردم به عنوان سرمایه 

های اصلی انقلاب اسلامی است.
فرمانده کل سپاه در پایان از »رهبری« و »مردم« 
اسلامی  انقلاب  قدرت  مهم  مولفه های  عنوان  به 
صدد  در  امروز  دشمن  اینکه  بیان  با  و  کرد  یاد 
ایجاد گسست بین عناصر قدرت ساز انقلاب است 
گفت: ما باید همواره به سلاح علم مسلح باشیم تا 

بتوانیم بر دشمن فائق آییم.

لایحه جامع انتخابات بار دیگر به دولت رفت

سرنوشت یک لایحه شش ساله

امام علی علیه السلام
رِّ مَغلوبٌ . ما ظَفِرَ مَن ظَفِرَ الإثمُ بهِ، و الغالبُِ باِلشَّ

پیروز نیست کسی که گناه بر او پیروز شده باشد؛ کسی که از طریق 
توسّل به بدی، چیره گردد شكست خورده است. 
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فوق تخصص گوارش و کبد عنوان کرد؛
علت بازگشت اسید معده به مری

شایع ترین بیماری گوارشی
خصوص  در  کبد،  و  گوارش  تخصص  فوق  یک 
توضیحاتی  مری،  به  معده  اسید  بازگشت  علت 

ارائه داد.
برنامه ضربان شبکه سلامت  حسین خدمت، در 
چه  رفلاکس  که  سوال  این  به  پاسخ  در  سیما، 
میزان شایع است، گفت: در برخی جوامع تا ۲۰ 
و  زندگی  سبک  دارد،  وجود  ابتلاء  آمار  درصد 
بیماری  این  با  مستقیمی  ارتباط  غذایی،  عادات 
دارد. رفلاکس، از شایع ترین بیماری های گوارشی 
تا  است و مانند دیگر بیماری های مزمن معمولاً 

پایان عمر با افراد همراه خواهد بود.
ویژگی های  از  علائم،  گستردگی  افزود:  وی 
رایج  و  معمول  است. علامت  بیماری  این  خاص 
پشت  در  گرمی  و  سوزش  احساس  رفلاکس، 
جناغ سینه فرد است، که گاهی به فک، گوش ها 
و شانه ها نیز تیر می کشد، علامت بعدی این است 
که خود مواد غذایی یا ترشحات معده، به داخل 

مری و حتی دهان وارد می شوند.
خدمت یادآور شد: علائم رفلاکس بسیار متنوع و 
گول زننده است و بررسی های زیادی نیاز دارد، 
به طور مثال؛ سرفه، درد قفسه سینه، پوسیدگی 
دندان ها، اشکال در بلع، بار روی زبان، سینوزیت، 
دهان  بد  بوی  ریه،  نارسایی  ریه،  فیبروز  آسم، 
و…، همه مسائلی هستند که می توانند، به دلیل 

رفلاکس ایجاد شده باشند.
وی در پاسخ به این سوال که چرا عده ای از افراد 
ماجرا  اصل  گفت:  هستند،  درگیر  رفلاکس  با 
می گردد  بر  فرد  طبیعت  به  و  است  سرشتی 
در  مشکلاتی  سرشتی  طور  به  افراد  از  عده ای 
محل اتصال مری به معده دارند، به طور مثال در 
فردی که به طور سرشتی میزان بزاق دهانش کم 
است، این بیماری بیشتر دیده می شود، زیرا بزاق 
ضد اسید معده است و هنگام برگشت اسید معده 
به مری، بزاق دهان، بازگشت اسید معده به مری 

را تسهیل می کند.
این فوق تخصص گوارش و کبد در پاسخ به این 
سوال که چه تغییراتی لازم است در سبک زندگی 
اعمال گردد تا مشکلات این بیماری کمتر شود، 
افزود: بیشتر از ظرفیت معده غذا نخوریم، سرعت 
غذا خوردن را کاهش دهیم، استرس و اضطراب 
نداشته باشیم و برای وارد نشدن همزمان هوا با 

غذا به معده، هنگام غذا خوردن صحبت نکنیم.
دارد  وجود  مردم  بین  در  غلطی  باور  گفت:  وی 
دچار  آبکی،  غذاهای  یا  مایعات  خوردن  با  که 
باعث  مایعات  خوردن  می شویم.  رفلاکس 
معده،  حجم  شدن  پر  بلکه  نمی شود،  رفلاکس 
باعث برگشت اسید معده و محتویات آن به مری 
می گردد. مصرف مایعات در حد اعتدال، حتی به 

هضم غذا نیز کمک می کند.
ترش،  تند،  غذاهای  خوردن  شد:  یادآور  خدمت 
از جمله  کاکائو،  و  قهوه  پررنگ،  پر چرب، چای 
محسوب  بیماری  این  خوراکی  ممنوعیت های 
می شوند. میزان بروز رفلاکس در افراد سیگاری 
دو الی سه برابر افراد عادی و همچنین در مصرف 
کنندگان الکل تا چهار برابر افراد عادی ذکر شده 

است.
وی افزود: سیگار نه تنها با کم کردن میزان بزاق 
دهان، این مکانیزم دفاعی را از بین می برد، بلکه 
معده(  اسید  )ضد  معده  در  بیکربنات  کاهش  با 

میزان اسید معده را افزایش می دهد.
عضو هیئت علمی دانشگاه بقیه الله گفت: یکی از 
مهم ترین مسائل در بحث رفلاکس، عوارض فوق 
عوارض  از  یکی  است.  آن  شایع  و  جدی  العاده 
موضعی این بیماری، برگشت اسید معده به مری 
مری  ناحیه  در  زخم  و  خراش  باعث  که  است 
باعث  که  می گردد  ترمیم  مجدداً  مری  می شود، 
ایجاد فیبروز در آن ناحیه شده و آن قسمت را 
تنگ می کند که در این صورت، باعث اختلال بلع 

و همچنین، بلع دردناک می شود.
وی، عوارض رفلاکس بر روی مری را، شامل ورم، 
زخم و تنگ شدن مری و در نهایت اختلال در بلع، 
بارت« و در نهایت سرطان مری دانست.  »مری 
خدمت، پوسیدگی دندان ها، تغییرات در حنجره 
و  صدا  شدن  دورگه  حنجره(،  گره های  )ایجاد 
تغییر صدا را از دیگر عوارض رفلاکس نام برد و به 
اثرات مستقیم استرس بر دستگاه گوارش تاکید 
کرد و گفت: استرس می تواند سرعت عبور غذا از 
دستگاه گوارش را، تند و یا کند کند، همچنین 
و  گوارش  دستگاه  زخم  شدن  بدتر  به  استرس، 
این  می کند.  کمک  پذیر  تحریک  روده  سندروم 
متخصص گوارش و کبد، در پاسخ به این سوال 
که چگونه از بروز رفلاکس پیشگیری کنیم و چه 
غربالگری هایی انجام دهیم، افزود: در درجه اول 
فردی که با علائم رفلاکس مراجعه می کند، باید 
سبک زندگی خود را تغییر دهد. در درجه دوم، 
به  دارو توسط پزشک متخصص شروع می شود، 
طور معمول ۶ الی ۸ هفته دارو تجویز می گردد، 
زمانی که رفلاکس کنترل شد، داروها را به مرور 

کم می کنیم، تا قطع شود.
وی یادآور شد: بعد از دو ماه، اگر درمان ها جواب 
سریع ترین  و  ساده ترین  دقیق ترین،  از  نداد، 
استفاده  است،  آندوسکوپی  که  تشخیصی  روش 

می کنیم.

وحیدی: 

وزارت کشور
 موافق تجمعات قانونی است

وزیر کشور با بیان اینکه “وزارت کشور موافق تجمعات قانونی 
است”، گفت: دستورالعمل تجمعات قانونی تهیه شده است و 
در صورت رعایت اطمینان از امنیت تجمع کنندگان، مشکلی 
با این مساله نداریم. احمد وحیدی در حاشیه جلسه علنی روز 
گزارش  ارائه  منظور  به  که  اسلامی  شورای  مجلس  شنبه  سه 
عملکرد دستگاه های مسئول در اجرای قانون حمایت از خانواده 
این  ، در جمع خبرنگاران  بود  یافته  و جوانی جمعیت حضور 
مطلب را مطرح کرد. وی با اشاره به تهیه پیش نویس ساماندهی 
تجمعات قانونی اظهار کرد: تجمعات فراوانی با درخواست های 
مختلف صنفی در شهرهای کشور داشته ایم. وزیر کشور با بیان 
شد:  یادآور  است،  قانونی  تجمعات  موافق  کشور  وزارت  اینکه 
رعایت  صورت  در  و  شده  تهیه  قانونی  تجمعات  دستورالعمل 
اطمینان از امنیت تجمع کنندگان مشکلی با این مساله نداریم. 
جامع  لایجه  کرد:  اظهار  هم  انتخابات  لایحه  درباره  وحیدی 
انتخابات به هیات دولت ارسال شده است و به صورت طبیعی 
مجلس  به  تصویب  برای  تابعه  کمیسیون  در  بررسی  از  بعد 
شورای اسلامی تقدیم می شود. وزیر کشور ادامه داد: بر اساس 
قانون هر ۱۰ سال، ۲۰ کرسی به مجلس شورای اسلامی اضافه 
می شود؛ برخی بر این نظرند با توجه به گذشت دو دهه باید 
4۰ نماینده اضافه شود که نیازمند استفساریه شورای نگهبان 
تعداد  افزایش  مالی  منابع  کرد:   خاطرنشان  وحیدی  هستیم. 

نمایندگان در صورت تصویب قانونی، تامین می شود.

دشمن می خواهد از سرعت پیشرفت 
جمهوری اسلامی ایران بکاهد

فعلی  شرایط  در  گفت:  اسلامی  انقلاب  اسناد  مرکز  رئیس 
دشمن در اندیشه فروپاشی نظام اسلامی نیست بلکه می خواهد 
حجت الاسلام  بکاهد.  اسلامی  جمهوری  پیشرفت  سرعت  از 
اسبق  فعالان  از  تعدادی  با  نشستی  در  پورمحمدی  مصطفی 
دانشجویی که در مرکز اسناد انقلاب اسلامی برگزار شد، اظهار 
داشت: شان و جایگاه والای دانشگاه و دانشجو اقتضا می کند 
که مورد احترام واقع شود و با ادب و نزاکت با آنها صحبت شود. 
البته از دانشجویان هم انتظار می رود که مطالبات و نقدهای 
خود را در فضای آرام همراه با ادب و متانت مطرح کنند. وی 
تحول همه جانبه  به یک  ایران در عصر کنونی  گفت: جامعه 
اجتماعی از سطح عمومی تا اندیشگانی و حاکمیتی نیاز دارد 
صحیح  محاسباتی  دستگاه  یک  شکل گیری  آن  بنای  زیر  که 
مبتنی بر شناخت از خود و شرایط درون سرزمینی و جهانی 
در همه سطوح است، بدین معنا که هم مردم و هم نخبگان 
عرصه های  همه  در  محاسباتی  دستگاه  این  از  حاکمان  هم  و 
اجتماعی استفاده کنند تا از این طریق یک پاسخ همه جانبه 
به جنگ ترکیبی دشمن داده شود. پورمحمدی افزود: شناخت 
شرایط یکی از پایه های اصلی یک دستگاه محاسباتی درست 
است چه اینکه امروز با ورود ایران به معادلات جهانی در کنار 
نقش آفرینی و حمایت از ملت مظلوم یمن و سوریه و قدرت 
عراق  جدید  دولت  آمدن  کار  روی  و  لبنان  الله  حزب  گرفتن 
بر  فشار  نهایت  در  و  ایران  با  همکاری  برای  طالبان  تمایل  و 
گردن اسرائیل توسط فلسطینیان، دشمنان ایران را به منظور 
مانع سازی بر سر این مسیر متحد کرده است و این نشان از 
قدرت کشور ما است، به همین جهت می توان گفت در شرایط 
فعلی دشمن در اندیشه فروپاشی نظام اسلامی نیست بلکه در 
تلاش است با تمام ابزارهای خود از سرعت پیشرفت جمهوری 
مسیر  در  موانع  ایجاد  طریق  از  بتواند  اگر  اما  بکاهد،  اسلامی 
جمهوری اسلامی از سرعت و قدرت تاثیر گذاری آن بکاهد به 
تحقیق در آینده، تضعیف نظام و سپس اهداف بالاتر را تعقیب 
خواهد کرد. وی با یادآوری اینکه دشمن برای وصول به هدف 
خود که ایجاد موانع در مسیر حرکت جمهوری اسلامی است 
اجتماعی، سیاسی و  اقتصادی، فرهنگی،  تمام عرصه های  در 
ترکیبی  و یک جنگ  ورود کرده  و بخصوص سایبری  امنیتی 
تمام عیار را علیه جمهوری اسلامی به راه انداخته است، افزود: 
در این میان تحقق نیافتن شعارهایی در حوزه اقتصادی و نیز 
داخلی  شرایط  نبودن  مطلوب  از  حاکی  عمومی  تفاهم  نبود 
تحول  در  مردم  اینکه همراهی  بر  تاکید  با  پورمحمدی  است. 
دولت  نمونه  برای  داشت:   اظهار  است،  ضروری  اصلی  سازی، 
ناچار  بود  آگاه  عمومی  یارانه  معایب  از  اینکه  وجود  با  اسبق 
از  اینکه همه  با وجود  به تخصیص آن شد یا در دولت سابق 
هدفمندی یارانه ها و حذف دهک های بالایی و سوق دادن ارز 
حاصله از حذف این دهک  ها به سمت تولید سخن می گفتند، 
انجام نشد. دبیر  این کار  تنها به خاطر عدم همراهی عمومی 
عالی جامعه روحانیت مبارز افزود: در تحلیل شرایط باید به این 
نکته توجه داشت که با وجود ارتباط چند سویه شرایط داخلی 
و خارجی و عرصه های مختلف سیاسی، اقتصادی، اجتماعی و 
فرهنگی، کنشگری و تحول خواهی در آنها منوط به تحول در 
همه حوزه هاست؛ به طور مثال اینکه برجام در سطح بین المللی 
امری  شد  خواهد  کشور  اقتصادی  تحولات  در  تسهیل  سبب 
درست است اما اینکه تحول در داخل و در حوزه اقتصاد را تنها 

به یک عامل بین المللی وابسته کردن، درست نیست.

سلامت

جامعه

کاریکاتور

آدمکش را اعدام نکنید!!! 

قالیباف:

اجرای قانون حمایت از جوانی جمعیت نیاز به هوشمندسازی دارد
کرد:  تاکید  اسلامی  شورای  مجلس  رییس 
اجرای  در  کار  اساس  باید  هوشمندسازی 
خانواده  و  جمعیت  جوانی  از  حمایت  قانون 
باشد و در غیر این صورت در شفاف سازی،ر 
مردمی سازی و کارآمدسازی موفق نخواهیم 

بود.
 - آذر   ۲۲  - سه شنبه  روز  علنی  جلسه  در 
مشترک  گزارش  اسلامی،  شورای  مجلس 
کمیسیون های فرهنگی، اجتماعی و بهداشت 
و درمان در مورد نحوه عملکرد دستگاه های 
خانواده  از  حمایت  قانون  اجرای  در  مسئول 
قرار گرفت  کار  و جوانی جمعیت در دستور 
و  دفاع  و  بهداشت  وزرای  سخنان  از  بعد  و 
محمدباقر  باره،  این  در  نمایندگان  از  برخی 
گفت:  گزارش  این  بندی  جمع  در  قالیباف 
تلاش  مجلس  و  دولت  یک سال گذشته  در 
کرده است این قانون را به تصویب رسانده و 
اجرایی کند و گام های قابل قبولی برداشتند. 
به خصوص وزارت بهداشت درمان و آموزش 
پزشکی در این باره موثر واقع شدند که جای 

قدردانی دارد.
رییس مجلس شورای اسلامی افزود: در این 
موضوع چند نکته است اگر به آن توجه نکنیم 
عقب  این  نتوان  مقرر  زمان  در  است  ممکن 
وزرای  اینکه  نخست  کرد.  را جبران  ماندگی 
دولت به ویژه آقای حسینی معاون پارلمانی 
رییس جمهور، باید دقت کنند که حدود یک 
سال از آیین نامه ها و مقرراتی که وجود دارد 
گذشته است و هنوز بخشی از این آیین نامه 

ها تکمیل نشده است.
تاکید کرد: ۲۶ آیین نامه وجود دارد که  وی 
۱۵ آیین نامه آن تصویب شده است و حدود 
است.  ماندگی  عقب  دچار  نامه  آیین   ۱۱
همچنین امسال موضوع برای جوانی جمعیت 
)ب(  بند  در  که  است  داشته  بودجه  ردیف 
شده  اشاره  آن  به  بودجه  لایحه   ۱۷ تبصره 
است ولی عملًا در این باره اتفاقی رخ نداده 
است که این زیبنده نیست. در حالی که در 

این قانون دراولویت بوده است.
به  اشاره  با  اسلامی  شورای  مجلس  رییس 
چهار  از  جمعیت  جوانی  قانون  برخورداری 
پژوهشی،  ستادی،  بخش  گفت:  بخش 
و  پزشکی  مسائل  تبلیغی،  و  آموزشی 

مورد  در  دیگر  یکی  و  سلامت  و  بهداشتی 
همه  که  است  حمایتی  و  تشویقی  مسائل 
اینها شاخص هایی هستند که در رسیدگی ها 
و پیگیری ها و نظارت های بعدی باید مد نظر 

قرار دهیم.
حوزه  این  در  اینکه  رغم  به  شد:  یادآور  وی 
اقدامات خوبی صورت گرفته است، ولی ازآنجا 
که در آغاز کار قرار داریم، هنوز آثار آن در 
طبق  عبارتی  به  است.  نگرفته  قرار  جامعه 
قانون که هر ۶ ماه یک بار باید گزارش ستاد 
ملی به مجلس ارائه شود، ما مصمم هستیم 
که این گزارش را در صحن قرائت کنیم. چون 

این موضوع از موضوعات اولویت داراست.
رییس قوه مققنه تاکید کرد: ۶ ماه آینده باید 
اثر این موضوع را در مجموعه داشته باشیم. 
را  عنایت  این  نیز  کشور  وزیر  وحیدی  آقای 
وزارت  عهده  به  آن  پایش  که  باشند  داشته 
کشور است و حتما در ۶ ماه بعدی حتما آثار 
توسط  شود  انجام  نرخ  در  بایستی  که  پایه 

وزارت کشور ارائه شود.
جوانی  موضوع  نکته  دومین  درباره  قالیباف 

و حمایت از خانواده اظهار داشت: چون این 
مربوط  کشور  جغرافیایی  همه  به  موضوع 
تقسیم  حتماً  که  است  کارهایی  از  می شود، 
از  بعضی  البته  دارد.  نیاز  استانی  و  ملی  کار 
نمایندگان اشاره کردند که دغدغه استانداران 
محترم، اجرای قانون جوانی جمعیت نیست. 
لازم  امر  این  استانی  حوزه  در  که  حالی  در 
است و باید وزیر کشور به این موضوع توجه 

کنند.
در  همچنین  کرد:  تاکید  مجلس  رییس 
داشت.  توجه  مواردی  به  باید  زیرساخت ها 
متاهل  دانشجویان  مسکن  موضوع  در  مثلا 
و  می شود  حل  آنها  مشکل  قانون  اجرای  با 
وزارت راه و شهرسازی در اعتباراتی که دارد، 
همچنین  دهد.  قرار  اولویت  در  را  آن  باید 
ستاد  دبیر  فروتن  کاظم  فروتن)  دکتر  باید 
اساس  مجموعه ها،  همه  و  جمعیت(  ملی 
مبنای  بر  را  جمعیت  و  جوانی  از  حمایت 
موضوع  این  اگر  دهند.  قرار  هوشمندسازی 
در  نکنیم  دنبال  هوشمندسازی  اساس  بر  را 
کارآمدسازی  و  سازی  مردمی  سازی،  شفاف 

آن موفق نخواهیم بود.
که  این  نقطه  آخرین  کرد:  تاکید  قالیباف 
توسعه  هفتم  برنامه  تدوین  حال  در  دولت 
مجلس  در  ما  و  است   ۱4۰۲ سال  بودجه  و 
از  یکی  که  بدانیم  باید  اسلامی  شورای 
از  حمایت  موضوع  ما  اصلی  سیاست های 
خانواده و جوانی جمعیت است. همچنین باید 
ما بدانیم که روح حاکم بر مخاطب اصلی ما 
چیست که به نظرم باید گفته شود مخاطب 

است ما خانواده است.
موضوعات  همه  اگر  کرد:  خاطرنشان  وی 
سیاسی،  فرهنگی،  موضوعات  به  معطوف 
و  معیشتی  رفاهی،  اقتصادی،  اجتماعی، 
اشتغال با نگاه موضوع خانواده باشد، همه این 
بنابراین  موارد را تحت پوشش قرار می دهد. 
نگاه در حوزه کلان برنامه هفتم می تواند در 
ابعاد مختلف انشاالله ما را موفق کند و امید 
مردم نیز در این است که مجلس و دولت به 

این موضوع توجه کنند.

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: 
یکی از مشکلات کشور موضوع سالخوردگی 
جمعیت است و فقط یک دریچه هفت ساله 
داریم که اگر در این مدت افزایش جمعیت 
دچار  کشور  ندهیم،  قرار  کار  دستور  در  را 

بحران خواهد شد.
 در جلسه علنی روز سه شنبه مجلس شورای 
کمیسیون های  مشترک  گزارش  اسلامی، 
در  درمان  و  بهداشت  و  اجتماعی  فرهنگی، 
مسئول  دستگاه های  عملکرد  نحوه  مورد 
و  خانواده  از  حمایت  قانون  اجرای  در 
گرفت  قرار  کار  دستور  در  جمعیت  جوانی 
درمان  بهداشت،  وزیر  اللهی  عین  بهرام  و 
گفت:  خصوص،  این  در  پزشکی  آموزش  و 
یکی از مشکلات کشور موضوع سالخوردگی 
جمعیت است و فقط یک دریچه هفت ساله 
داریم که اگر در این ۷ سال افزایش جمعیت 
دچار  کشور  ندهیم،  قرار  کار  دستور  در  را 

بحران خواهد شد.
مجلس  در  افزود:  درمان  و  بهداشت  وزیر 
و  جمعیت  از  درحمایت  طرحی  انقلابی 
خانواده تصویب شد که ابلاغ آن با شروع کار 

دولت سیزدهم مصادف شد.
ماده  از ۱۷۳  افزود:  و درمان  بهداشت  وزیر 
به  آن    ۶۰ حدود  و  ماده   4۳ قانون،  این 
ارتباط  در  غیرمستقیم  و  مستقیم  صورت 
این  اجرای  برای  و  است  بهداشت  وزارت  با 
مسئولیت  با  قرارگاه جوانی جمعیت  قانون، 
این  در  جلسه  امروز۱۵  تا  و  تشکیل   وزیر 
های  دانشگاه  تمام  است.  تشکیل شده  باره 
جمعیت  جوانی  قانون  کشور  پزشکی  علوم 
را با مسوولیت رییس دانشگاه اجرا می کنند 
در  وزارتخانه  که  هایی  موفقیت  درباره  وی 
اجرای این قانون بدست آورده است، تصریح 
ایجاد  قانون،  کرد: تسریع در اجرایی سازی 
دانشگاه های  و  ستادها  سطح  در  هماهنگی 
تمام  حاضر  حال  در  و  شد  انجام  وزارتی 
قانون  کشور  پزشکی  علوم  های  دانشگاه 
رییس  مسوولیت  با  را  جمعیت  جوانی 
یادآور  اللهی  عین  می کنند.  اجرا  دانشگاه 
که  دارد  وجود  کمیته   ۹ درهرقرارگاه  شد: 
مسوولیت اجرای قانون و برنامه ریزی برای 
دارد.  را  پایش  و  نظارت  و  سازی  فرهنگ 
امضای  با  را  عمل  دستور   ۷ تاکنون  البته 
وزیر ارائه دادیم و ۲4 بخش نامه هم معاونان 
برای جوانی جمعیت کشور در نظر گرفتند 
و هدف آسان سازی و ارزان سازی خدمات 

بهداشتی و درمانی شود.
وزیر بهداشت و درمان با بیان اینکه وزارتخانه 
برای بند به بند قانون موارد اجرایی را درنظر 

مثال  عنوان  به  داشت:  است،اظهار  گرفته 
ناهنجاری  غربالگری  دستورالعمل  اصلاح 
اصلاح  سالم،  باروری  سامانه  اندازی  راه  ها، 
دستورعمل دارویی برای جلوگیری از سقط 
مراقبت  و  حفظ  راهنمای  ابلاغ  عمدی، 
سقط  خطرناک  عوارض  ابلاغ  سلامت،  از 
درمانی  مراکز  اندازی  راه  ابلاغ  عمدی، 
مادر  بیمه  رایگان  پوشش  ابلاغ  ناباروری، 
باردار، ابلاغ بخش نامه هایی برای مرخصی 
ابلاغ  باردار،  زنان  برای  دورکاری  و  زایمان 
مرخصی  از  استفاده  برای  هایی  نامه  بخش 
تحصیلی و دیگر اقدامات سبب اجرای قانون 

شده تا وظایف خود را انجام دهیم.
وی با بیان اینکه یکی از شاخصه های مهم 
دانشگاه  موفقیت  ها،  دانشگاه  بندی  رتبه 
گفت:  است،  جوانی جمعیت  موضوع  در  ها 
را  نیز  مردمی  ثبت شکایات  و  سامانه ۱۹۰ 
را  مردم  شکایت  که  کردیم  راه اندازی  نیز 
اقدامات  برای  البته  می کند.  بندی  جمع 
انجام شده هیچ اعتباری در نظر گرفته نشده 
 ۱4۰۲ سال  بودجه  در  امیدواریم  و  است 
باره  این  در  نهادهایی که  برای  بودجه لازم 

فعال هستند،اختصاص داده شود.
موضوع  کرد:  خاطرنشان  بهداشت  وزیر 
فرهنگ سازی درباره قانون جوانی جمعیت 
بسیار مهم است و باید در رسانه ها، صدا و 
نهادها موضوع فرهنگ سازی  سیما و سایر 

مورد توجه قرار بگیرد.
خانه های 4۵ متری و ۶۵ متری 

نمی توانند بیش از یک فرزند را در 
خود جای دهند

مهریز  مردم  نماینده  صباغیان  ادامه  در 
مشکل  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  در 
جستجو  دیگری  محل  در  باید  را  جمعیت 
متری   ۶۵ و  متری   4۵ خانه های  کنیم؛ 
خود  در  را  فرزند  یک  از  بیش  نمی توانند 
جای دهند؛ هزینه بهداشت سرسام آور است 

و شخص نمی تواند فرزندی داشته باشد.
زیاد  فرزندان  تعداد  شهرستان ها  برخی  در 
ندارد  وجود  مذکور  مشکلات  که  چرا  است 
بزرگ  شهرهای  و  تهران  در  که  افرادی  اما 
یک  از  بیش  نمی توانند  می کنند  زندگی 

فرزند داشته باشند زیرا هزینه ها سرسام آور 
است بنابراین باید اصل مشکل حل شود.

مشکلات سد راه اجرای قانون جوانی 
جمعیت در بودجه ۱4۰۲ حل شود

علیزاده نماینده مردم دامغان در مجلس بر 
جوانی  قانون  اجرای  راه  سد  مشکلات  رفع 

جمعیت در بودجه ۱4۰۲ تاکید کرد.
وی گفت: قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت یکی از بهترین قوانین مجلس است 
این  با  رابطه  در  را  خود  وظیفه  مجلس  و 
قانون انجام داد اما ستاد ملی جمعیت تقریبا 

کار خاصی را انجام نداده است.
 طی یک سال گذشته ۱۲۱ هزار مادر 
خودروی فرزندآوری دریافت کرده اند

آبیک  و  قزوین  مردم  نماینده  بیگی  محمد 
این  داد:  ادامه  یازدهم  مجلس  در  البرز  و 
این دست در طول  از  قوانین  قانون و سایر 
44 سال انقلاب تماماً نمونه حقوقی، علمی و 
عملی دفاع از حقوق زنان و کودکان بوده و 
ما شاهدیم طی یک سال گذشته ۱۲۱ هزار 
مادر خودروی فرزندآوری دریافت کرده اند و 
۲4۰ هزار خانواده وام فرزندآوری گرفته اند، 
زمین  و  خانه  نیز  خانواده   ۱۸۰۰ همچنین 
سامانه  اند.  کرده  دریافت  را  فرزندی  سه 
باروری سالم برای اولین بار در کشور برای 
ارائه بهتر و ارزانتر خدمات مادران باردار به 
صورت الکترونیکی هفته گذشته توسط وزیر 

بهداشت افتتاح شد.
از  حمایت  و  جمعیت  فراکسیون  رئیس 
نظام PHC و  افزود:  مجلس  خانواده 
نظام  بهترین  از  کشور  درمان  و  بهداشت 
سلامت  هدف  با  یافته  ارتقا  بهداشتی  های 
می  تعجب  البته  باشد،  می  کودک  و  مادر 
حضور  تعلیق  دنبال  به  برخی  چرا  کنم 
ایران در کمیسیون مقام زن سازمان ملل با 
اهداف سیاسی هستند، در حالی که کشور 
ما در این زمینه در حال یشرفت ویژه برای 

خدمات رسانی به مادران و کودکان است.
رحمانی: دبیرخانه ستاد ملی جمعیت 

هنوز تشکیل نشده است
در ادامه فاطمه رحمانی نماینده مردم مشهد 
این  در  اسلامی  و کلات در مجلس شورای 

خصوص ادامه داد: پس از گذشت یک سال 
از ابلاغ قانون، ساختار دبیرخانه ستاد شکل 
فاقد ساختار  مهم خود  این ستاد  و  نگرفته 
است. عدم تحرک و پویایی دبیرخانه به ویژه 
قانون  )ب(  بند  بودجه  تخصیص  مورد  در 
بودجه ۱4۰۱ جای سوال دارد. از لوازم لازم 
در  که  است  بودجه  تخصیص  قانون  اجرای 
با  تعامل  باید در  دبیرخانه ستاد  زمینه  این 
دستگاه ها این مهم را به سرانجام برساند که 
متأسفانه با وجود گذشت ۹ ماه از سال اقدام 

نشده است.

 وظیفه شورای عالی انقلاب فرهنگی در 
زمینه اجرای قانون جمعیت جدی است

کمیسیون  رئیس  حسینعلی  ادامه  در 
را  جمعیت  جوانی  قانون  مجلس  بهداشت 
افتخار مجلس یازدهم برشمرد و از اینکه این 
قانون در مناطق مرزی کشور اجرا نمی شود، 

انتقاد کرد.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم یادآور 
و  متوسط  اقشار  بتوانیم  است  ممکن  شد: 
پایین جامعه را با مشوق ها راضی کنیم که 
فرزندآوری کنند ولی تمام مسائل مشوق ها 
نیست، باید کار فرهنگی دقیقی صورت گیرد 
در  فرهنگی  انقلاب  عالی  شورای  وظیفه  و 

این زمینه بسیار جدی است.
رییس جمهور از اهمیت قانون جوانی 
جمعیت اطلاع دارد و حمایت می کند

کمیسیون  رییس  تهرانی  آقا  ادامه  در 
فرهنگی مجلس اظهار داشت: رئیس جمهور 
آن  از  و  دانند  می  را  مذکور  قانون  اهمیت 
حمایت کرده اند. آمار ارائه شده درخصوص 
و  ازدواج  سن  کاهش  طلاق،  میزان  کاهش 
افزایش میزان ازدواج خوشحال کننده است، 
اما برخی نمایندگان می گویند در شهرستان 
را  موردی  قانون  این  اجرای  راستای  در  ها 
مشاهده نمی کنند. مردم باید اثرات قوانین 
را ببینند. از نمایندگان درخواست می کنم 
را  استان ها و شهرستان ها، گزارش ها  در 
را  کار  جمعیت  ملی  ستاد  تا  کنند  دریافت 

جدی تر دنبال کند.
کمیسیون ویژه ای برای نظارت بر اجرای 

قانون جوانی جمعیت تشکیل شود
کمیسیون  رئیس  ابراهیمی  پور  ادامه  در 
اقتصادی مجلس خواستار تشکیل کمیسیون 
ویژه ای برای نظارت بر اجرای قانون جوانی 
کمیسیون  ماموریت  که  چرا  شد  جمعیت 
مشترک طبق آئین نامه داخلی مجلس پس 

از تصویب قانون به پایان رسیده است.

وزیر بهداشت:
 جمعیت ظرف ۷ سال افزایش نیابد، 

دچار بحران می شویم


